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rád bych se zamyslel nad tématem, který rezonuje 
celým rotariánským hnutím každý květen. Po celém 
světě se totiž na sklonku rotariánského roku konají Dis-
triktní konference, aby mohli řádně splnit všechny úkoly 
ještě před tím, než se sejde Světový kongres Rotary. Ten 
je letos v Melbourne a shodou okolností píšu tento 
úvodník právě z cesty do Austrálie.
 
Ale zpět k nám. Distriktní konference (DK) je u nás 
konaná v místě zvoleném úřadujícím guvernérem. A to 
je většinou v místě, o které se DG chce s vámi podělit. 
Často je to město jeho domovského klubu anebo místo, 
kterým se chce pochlubit. Já měl tu drzost uspořádat 
DK v místě, které je ve finále Evropské město kultury 
2028, kde se utká o vítězství s mnohem většími Českými 
Budějovicemi. Asi bych měl být nestranný, ale moc bych 
to tomu šestitisícovému Broumovu přál, protože ten 
genius loci, ta spirituální atmosféra broumovského 
kláštera a vůbec celého Broumovského výběžku je 
naprosto unikátní.
 
Slyšel jsem od účastníků konference, že se podařila. Že 
opět byla oslavou rotariánství a těch nejlepších z nás za 
to, co v uplynulém roce pro Rotary, svou komunitu 
anebo třeba celý svět udělali. Bylo to opět o představení 
našich výměnných studentů a bylo to opět o přátelství 
a společné zábavě. Prostě lidé naladění na stejnou vlnu 
se sejdou, zhodnotí, co se povedlo, a také se pobaví. 
Někteří účastníci se neviděli od zlínské DK, a tak to nad-
šení ze setkání je o to větší. Doplněné o dobré pití a jídlo, 
nemá pak takové setkání nic, co by se dalo vytknout.
 

Proto bych rád poděkoval celému organizačnímu týmu 
za to, že se vše povedlo. Ať již to byl tým RC Praha – 
Staré Město pod vedením prezidenta Juraje Píše anebo 
tým RC Broumov ve spolupráci s Agenturou pro rozvoj 
Broumovska pod vedením Honzy Víška, nebo vystou-
pení našich rotariánských operních hvězd Lucie Silke-
nové z mého klubu a Saši Vovka z RC Opava, všem patří 
můj veliký dík. Protože musím zcela otevřeně přiznat, 
že já jsem pouze pokládal přání a oni, zatímco já ces-
toval po klubech, hledali cestu, aby je naplnili a vám se 
v Broumově líbilo.
 
Takže mně již nezbývá než popřát vám krásné léto 
a říci, že se na vás těším na té další Distriktní konferenci 
v Bratislavě, která již bude pod taktovkou naší nové DG 
Kataríny. Přeji jí, aby měla tak skvělý realizační tým, 
jako jsem měl já.
 
Toto je můj poslední úvodník v roli DG, ale nebojte se, 
o má moudra nepřijdete, protože se vrátím zpět ke 
svému sloupku.
 
Mám vás rád,
váš

GEORGE J. PODZIMEK

Guvernér RI distriktu 2240

R O T A R Y  I N T E R N A T I O N A L  (vznik 1905 v USA) je kreativní společenství s vysokým synergickým potenciálem. Má celosvětovou působnost, je nepolitické, 

národnostně a nábožensky tolerantní, podporuje rozvoj regionu (státu), v němž působí. Pro ČR a SR je společnou koordinační složkou Rotary Distrikt 2240. Emblém 

RI a pojmy jako ROTARY INTERNATIONAL, ROTARY, ROTARY KLUB a ROTARIÁN jsou mezinárodními zákony chráněná označení a jejich užití podléhá souhlasu ústředí RI. 

V Rotary klubech (samostatné právní subjekty) se sdružují špičkoví odborníci a odbornice nejrozmanitějších profesí. Členům a členkám Rotary nabízí kultivovaný životní 

styl podle jejich osobních zájmů, otevřené přátelské vztahy a další rozvoj jejich osobnosti. Rotary svými nezištnými aktivitami a všeobecně prospěšnými projekty 

(službami) pozitivně ovlivňuje širší komunitu v místě svého působení a napomáhá utváření občanské společnosti v duchu svého trvalého kréda: „Service above self“.

 

Názory publikované v tomto časopise se nemusejí shodovat se stanovisky Rotary International nebo Nadace Rotary. 

GLOSÁŘ

Dobrý den, přátelé,
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„Všetci sa môžeme vcítiť do 
situácie ostatných a vzájomne sa 
podporiť. Majme na pamäti, že nech 
už v živote čelíme čomukoľvek, 
v Rotary na to nie sme sami.“
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KVĚTEN Čiň vše dobré, co jen můžeš, 
všem lidem, kterým můžeš, všemi 
možnými způsoby, dokud můžeš.“ 
I když přesně neznáme původ to-
hoto často citovaného rčení, je dob-
rým shrnutím toho, o čem jsou 
Rotary a Nadace Rotary: děláme 
spoustu dobrého, nesčetnými způ-
soby sloužíme lidem po celém světě, 
a to už velmi dlouho. Kolik jiných 
charitativních organizací dělá tolik dobra tolika způsoby pro tolik 
lidí jako Nadace Rotary? Nejen že my, dobrovolníci, financujeme 
většinu našich projektů, ale často přispíváme mnoha hodinami 
dobrovolné práce při jejich organizaci a realizaci. „Regionální 
kanceláře“ naší charitativní organizace – známé také jako Rotary 
a Rotaract kluby – jsou našimi spolehlivými partnery ve více než 
200 zemích a geografických oblastech, ve kterých působíme. 
A když nám chybí odborné znalosti v určité oblasti, spolupracujeme 
s externími organizacemi, jejichž důvěru jsme si získali, jako je 
Světová zdravotnická organizace, abychom v terénu přinášeli 
výsledky, které skutečně mění životy k lepšímu. Na rozdíl od 
některých charitativních organizací nepoužíváme k humanitární 
práci metodu „seskoku parašutistů“. Řešíme problémy udržitelným 
způsobem. Než zvedneme lopatu a zahájíme jakýkoli nadační 
projekt, posoudíme nejdříve potřeby komunity na místě a se členy 
té komunity pak úzce spolupracujeme. Je-li třeba, jedná Nadace 
rychle, mj. prostřednictvím grantů určených k reakci na katastrofy, 
jako v případě nedávného zemětřesení v Turecku a Sýrii.

Účetní, jako já, a obchodníci, podnikatelé a vedoucí pracovníci 
veřejné správy, jako vy, věnují velkou pozornost číslům, a v této 
oblasti je Nadace na vysoké úrovni. Při financování projektů 
uplatňujeme tradice fiskální odpovědnosti a etiky Rotary, aby-
chom zajistili co nejlepší využití zdrojů našich kolegů. My v Ro-
tary jsme vynikajícími správci našich grantů, přičemž většina 
finančních prostředků jde na samotnou humanitární podporu 
a relativně málo na administrativní náklady grantů. To je důvod, 
proč organizace Navigátor charitou (Charity Navigator), která 
na globální úrovni sleduje na aktivity nadací, uděluje každoročně 
Nadaci Rotary své nejvyšší hodnocení. Vzhledem k tomu, že naše 
celosvětová činnost se zaměřuje na sedm cílových oblastí, mají 
dobrovolníci i dárci dostatek příležitostí, aby mohli změnit situ-
aci tam, kde je pomoc nejvíce zapotřebí. Potenciál pomoci pro-
střednictvím Nadace Rotary je opravdu bezmezný. Takže pokud 
hledáte skvělou charitu, kterou byste podpořili, nebo způsob, jak 
udělat to, co můžete a považujete za dobré, nemusíte chodit daleko 
– máte Nadaci Rotary. Je to opravdu jedna z největších charitativ-
ních organizací na světě, a navíc je vaše.

Překlad: PETR J. PAJAS, PDG

IAN H.S. RISELEY

Předseda správní rady Nadace Rotary

JENNIFER E. JONES

Prezidentka Rotary International

POSELSTVÍ PŘEDSEDY 
SPRÁVNÍ RADY NADACE ROTARY

Náš neomezený 
potenciál

Preklad: IVAN BELAN, PDG

MÁJ Minulý mesiac sa vám prostredníctvom tohto sĺpčeka pri-
hovorila moja priateľka Anniela Carracedo. Anni sa podelila o veľmi 
osobný príbeh o zvládaní záchvatu paniky. Ohlasy a reakcie na 
tento príbeh boli obrovské a poukazujú na to, aké dôležité je 
uvedomovať si nielen svoje silné stránky, ale zároveň poznať aj 
svoje zraniteľné miesta. Keď hovoríme o vytváraní spoločného 
priestoru v rámci Rotary – o vytváraní komfortnej zóny – máme 
na mysli také klubové prostredie, kde sa všetci môžeme cítiť 
pohodlne a bez obáv zdieľať s ostatnými, čo nás ťaží, tak ako to 
urobila Anni. Všetci sa potom môžeme vcítiť do situácie ostatných 
a vzájomne sa podporiť. Majme na pamäti, že nech už v živote 
čelíme čomukoľvek, v Rotary na to nie sme sami. 

Veľa času a úsilia venujeme na pomoc riešenia problémov 
nášho sveta, akými sú vyhladenie vírusu detskej obrny, čistenie 
životného prostredia alebo budovanie nádeje v komunitách, 
ktoré to najviac potrebujú. Môže sa nám preto ľahko stať, že 
prehliadneme potrebu nasmerovať časť svojej energie a úsilia 
na kolegov rotariánov a našich partnerov. 

Vytvorenie komfortnej zóny a starostlivosť o našich členov sú 
najvýznamnejšími faktormi ich spokojnosti a zároveň zohrávajú 
významnú úlohu pri udržaní si členov. Musíme zabezpečiť, aby 
tento prístup ostal aj naďalej prioritou – a aby sme tieto väzby 
ďalej posilňovali podporovaním činností, ktoré pomáhajú odstra-
ňovať stigmu pripisovanú liečbe duševného zdravia a uľahčujú 
prístup k odbornej pomoci. V tejto súvislosti ma veľmi povzbudila 
úžasná vízia nastupujúceho prezidenta Gordona McInallyho, 
ktorý chce pomôcť zlepšiť globálny systém starostlivosti o duševné 
zdravie, a to nielen pre členov Rotary, ale aj pre komunity ktorým 
slúžime. Keď nám Gordon na tohtoročnom medzinárodnom 
zhromaždení v Orlande na Floride predstavil cieľ Rotary zamerať 
sa aj na podporu duševného zdravia, poukázal na to, že pomoc 
druhým prospieva aj nášmu vlastnému duševnému zdraviu tým, 
že znižuje stres a zlepšuje náladu. Štúdie ukazujú, že vykonáva-
nie dobročinných skutkov a prejavy láskavosti predstavujú účinný 
spôsob, ako zlepšiť vlastné duševné a fyzické zdravie. Služba 
v rámci Rotary teda svetu prináša nádej a do našich životov radosť. 

Potrvá určitý čas, kým naše nové zameranie sa na duševné 
zdravie správne nastavíme, no už teraz môžeme s určitosťou 
povedať, že nadväzuje na niečo, čo je súčasťou našej identity už 
118 rokov. Sme ľudia činu a za našimi činmi stojí záujem, súcit, 
empatia a inklúzia. Stať sa šampiónmi v oblasti duševného zdra-
via je nielen správna a láskavá vec, ale aj nástroj, ktorý môže vy-
tvoriť nádej vo svete, čo je vlastne Gordonova inšpiratívna téma 
na jeho nadchádzajúci rok vo funkcii prezidenta. Ak budeme 
slúžiť našim členom, našim komunitám a ak dokážeme ľudí správne 
podchytiť a pozdvihnúť, budú Rotary vnímať v novom svetle a plne 
pochopia našu hodnotu a náš nekonečný potenciál.

DOPIS PREZIDENTKY RI 

Ľudia činu – a empatia
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1 V septembri na festivale 
Global Citizen v New York City 
prezidentka Rotary International 
Jennifer Jonesová oznámila, že 
Rotary International vyčlení 
ďalších 150 miliónov americ-
kých dolárov iniciatíve Global 
Polio Eradication Iniciative.
2 V júli na jednej zo zastávok 
na svojej ceste Imagine Rotary 
Canada Tour Jonesová objíma 
plyšového medvedíka, ktorý má 
na sebe uniformu Kráľovskej 
kanadskej jazdnej polície.
3 Jonesová sa na augustovej 
návšteve Zambie rozpráva so 
zdravotníkmi z projektu Partners 
for a Malaria-Free Zambia. Ide 
o prvý projekt, ktorý získal grant 
Rotary International v rámci 
programu Programs of Scale.
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ČERVEN Ohlédneme-li se za tímto 
rotariánským rokem, vidíme, že 
Nadace Rotary toho dokázala hod-
ně. Obnovili jsme naše odhodlání 
bojovat proti obrně až do samého 
konce. Rotary a její partneři ze Svě-
tové iniciativy za vymýcení obrny 
(Global Polio Eradication Initiative) 
implementují strategii směřující 
k zastavení přenosu všech divokých 
poliovirů v endemických zemích Pákistánu a Afghánistánu a k za-
mezení cirkulace polioviru odvozeného z vakcíny v zemích, kde 
se vyskytují ohniska nemoci. Rotary, Nadace Billa a Melindy Ga-
tesových a globální komunita loni v říjnu společně přislíbily vě-
novat na uskutečnění tohoto plánu 2,6 miliardy dolarů.

Víme, co je potřeba k vymýcení obrny, a máme strategii, jak 
toho dosáhnout. Vyzývám všechny kluby, aby pokračovaly 
v tomto historickém úsilí tím, že budou zvyšovat povědomí 
o tomto projektu a shromažďovat finanční prostředky, což je 
vhodné zejména při příležitosti Světového dne obrny v říjnu. 
Zvažte také založení společnosti PolioPlus ve vašem klubu nebo 
distriktu, abyste mohli každý rok kolektivně poskytovat zvo-
lenou částku, dokud se nepodaří obrnu vymýtit. Naše nadace 
také reagovala na ničivé zemětřesení, jež zasáhlo Sýrii a Turec-
ko, prostřednictvím grantů určených k reakci na katastrofy, 
které pomohly klubům a okresům poskytnout pomoc. Nadace 
se dále rozrůstala. Rotaract kluby se začaly dobrovolně zapo-
jovat do projektů a samostatně žádat o granty Nadace Rotary. 
A na univerzitě Bahçeşehir v Istanbulu bude působit naše dal-
ší Rotary mírové centrum, vzniklé díky daru od Nadace Otto 
a Fran Walterových. Děkuji všem, kdo podpořili Nadaci Rotary 
svojí dobrovolnou účastí na grantových projektech nebo po-
skytnutím daru. Pokud jste Nadaci dosud nic nedarovali, učiň-
te tak prosím online do 30. června, abychom mohli tento pozo-
ruhodný rok zakončit s vysokým výsledkem a dosáhnout tak 
našeho cíle, kterým je shromáždění 430 milionů dolarů. Jedním 
z těch, kteří jsou nejlepším ztělesněním vytrvalosti, byl Nelson 
Mandela. Když v roce 2008 promlouval ke shromáždění hod-
nostářů z celého světa, řekl: „Je ve vašich rukou, abyste učinili 
náš svět lepším pro všechny, zejména pro chudé, zranitelné 
a opomíjené.“ Měnit svět k lepšímu není v rukou nikoho jiného 
než v našich vlastních, a pomoc těm, kteří to potřebují, je to, 
co definuje a bude definovat Rotary a její Nadaci v nadcházejí-
cích letech. Přeji nastupujícímu předsedovi správní rady Barry-
mu Rassinovi a ostatním členům správní rady i našim zaměst-
nancům mnoho dalších úspěchů při úsilí o změny k lepšímu 
prostřednictvím Nadace Rotary. 

Představujeme síť 
spojující mládež Rotary

IAN H.S. RISELEY

Předseda správní rady Nadace Rotary

JENNIFER E. JONES

Prezidentka Rotary International

JÚN Príležitosť rozprávať sa s vami cez stránky časopisu Rota-
ry v uplynulom roku mi naozaj robilo radosť. Obzvlášť ma te-
šilo deliť sa s vami o neuveriteľné príbehy úžasných ľudí, kto-
rých sme spolu s mojim manželom Nickom stretli počas mojej 
cesty Imagine Impact Tour. 

Od Patzúnu, ktorý sa nachádza v hornatej časti Guatemaly, 
až po malú dedinku pri Lusake v Zambii nás všade vítalo nes-
početné množstvo úžasných ľudí, ktorí si predstavujú a pracu-
jú na lepšom svete. 

Inšpirovali nás učitelia dúfajúci v lepšie vzdelanie pre diev-
čatá a chlapcov, ktorí čelia rodovo podmienenému násiliu, či 
členovia Rotaractu pôsobiaci v utečeneckom tábore, ktorí po-
stavili mlyn na múku, aby svoje rodiny zabezpečili počas akút-
neho nedostatku potravín. Našou inšpiráciou sú aj odvážni 
bojovníci proti detskej obrne, ktorí sa neúnavne snažia zaoč-
kovať každé jedno dieťa.

Všetci sme si tento rok predstavovali budúcnosť Rotary. To 
znamená, žeby sme sa nemali sústreďovať len na to aké je Ro-
tary dnes, ale aj na to, akým by mohlo byť zajtra. Veríme v Ro-
tary, ktoré bude naďalej vplývať na komunitu, pracovať na 
znižovaní uhlíkovej stopy a sústreďovať sa na témy rôznorodo-
sti, rovnosti a inklúzie, čo umožní, aby boli vypočutí všetci – či 
už v rámci našej organizácie, ale aj mimo nej. 

Nick a ja vám všetkým chceme poďakovať za spoločne strá-
vené chvíle a za vaše úsilie v rámci iniciatívy Imagine Rotary. 
Teraz sa však už tešíme na pokračovanie tohto úsilia v rámci 
iniciatívy Create Hope in the World. Bolo mi cťou a výsadou 
slúžiť s každým z vás.

Mysli vo veľkom, 
konaj vo veľkom

DOPIS PREZIDENTKY RI POSELSTVÍ PŘEDSEDY 
SPRÁVNÍ RADY NADACE ROTARY

Překlad: PETR J. PAJAS, PDGPreklad: IVAN BELAN, PDG

4 Jonesová a herečka Sibongile 
Miambová (vľavo) na futbalovom 
zápase v utečeneckom tábore 
Nakivale v Ugande.
5 Jonesová kráča po boku štu-
dentky Lucky Johany Mishel 
Chutá Simónovej, s ktorou sa 
zoznámila v apríli počas projektu 
Guatemala Literacy Project.
6 Jonesová v sprievode svojho 
manžela Nicka Krayacicha 
(vpravo) a Judith Dimetovej, 
dekanky Rotary International 
Representative Network, víta 
kráľa Karola III. v Londýne v Deň 
Commonwealthu.
7 Uprostred svojej cesty Ima-
gine Impact Tour si Jonesová 
spolu s manželom vychutnávajú 
pokojnú chvíľku v kapustovom 
poli na Taiwane.

8 Jonesová ukazuje na maľbu 
svojho brata Darrena Jonesa 
„Imagine One’s Dream“, ktorá 
inšpirovala jej prezidentskú 
kravatu a šatku.
9 Jonesová na februárovom 
seminári pre novozvolených 
prezidentov Rotary klubov 
v Texase. 
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Panama
Pro Interact Club of Penonomé je dů-

ležitá pomoc lidem i ochrana životní-

ho prostředí. V lednu se víc než de-

sítka členů klubu sešla na pláži v Río 

Hato v jejich domovské provincii Coc-

lé. Připojili se k rotariánům a dalším 

dobrovolníkům a společně naplnili 20 

pytlů posbíranými odpadky. „Rozhodli 

jsme se pro tento projekt, protože po-

břeží není jen rekreační oblastí, ale je 

také stanovištěm mnoha živočišných 

druhů, kterým by znečišťováním moh-

lo hrozit vyhynutí,“ říká Alejandra Ro-

dríguezová, prezidentka klubu. V před-

chozích projektech klub poskytoval 

dětem batohy se školními potřebami 

a hračkami a uspořádal rodinný den 

v dětské škole.

Spojené štáty americké
Interact klub v Madison v štáte New Jersey sa podujal  

pomôcť s riešením problematiky hladu, ktorá sa zhoršila 

v dôsledku pandémie COVID-19. V júli 2020 spustili pro-

jekt bezkontaktnej zbierky potravín na zásobenie potravi-

novej špajze prevádzkovanej miestnou cirkevnou organi-

záciou. Študenti strednej školy v Madisonu vytvorili 

online prieskum a leták, aby zistili záujem potenciálnych 

darcov. O účasť na tejto dobročinnej akcii prejavilo záu-

jem viac ako 100 rodín a firiem, ktoré sa podujali, že napl-

nia nádoby potravinami a každú druhú sobotu ich prichys-

tajú na vyzdvihnutie pri svojich dverách. Členovia Interact 

klubu, rodičia a ďalší dobrovoľníci používali aplikáciu na 

čo najefektívnejší zvoz potravín a komunikáciu s darcami. 

Projekt na ukončenie hladu v Madisonu dosiahol úcty-

hodné výsledky: viac ako 3 500 vriec s potravinami a pri-

bližne 4 500 dolárov vyzbieraných prostredníctvom fun-

draisingovej stránky na podporu ďalšej potravinovej 

špajze. „Právom im patrí uznanie za ich iniciatívu a nasa-

denie,“ hovorí prezident sponzorského Rotary klubu Madi-

son Doug Willis. „Zapojili sa dva seniorské ročníky. Šted-

rosť rodín ako by nemala konca kraja a tiež ochota detí 

vydržať sa zdá byť nekonečná.“

ze světa

Lidé činu 
na celém světě
Text: BRAD WEBER 
Překlad do češtiny: PETR J. PAJAS, PDG
Preklad do slovenčiny: IVAN BELAN, PDG

657
tisíc ľudí v New Jersey 
v roku 2020 trpelo 
nedostatkom potravín

297
je v Panamě ohrožených 
a zranitelných druhů 
živočichů Interact klub Penonomé

Interact klub Madison
New Jersey

Více než 300 Interact klubů zaslalo do soutěže 
Interact Awards 2022 videa, fotografie a eseje 
ukazující, co vše dokázaly. Tento měsíc 
představujeme některé z klubů, které se 
soutěže zúčastnily.  

Chcete-li vidět, kdo v soutěži zvítězil, navštivte 
on.rotary.org/2022interactawards
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Spojené království
Členové Interact klubu při škole Croesyceiliog ve velšském 

městě Cwmbrân požádali členy svých rodin, přátele a učite-

le, aby přispěli háčkováním ozdobných růžiček, srdíček, mo-

týlků a dalších ozdob použitých v projektu Najdi pohlazení 

od Croesy (Random Acts of Croesy Kindness). Jakmile se 

objeví dávka takových vlněných ozdůbek, rozmístí je stu-

denti na náhodně vybraná místa; jeden z nich se objevil i na 

klopě sochy prominentní osobnosti. Členové Interact klubu 

k těmto dárečkům připojují povzbuzující vzkazy pro lidi, kte-

ří je najdou. „Na naší facebookové stránce může veřejnost 

zveřejňovat fotografie svého háčkovaného dárku,“ říká Pritti 

Davies z Rotary klubu Henllys, která interaktorům radí. 

V době od založení klubu loni v létě uspořádali jeho členové 

také mezigenerační čajový dýchánek a sbírku adventních 

kalendářů a dalších produktů pro potravinové banky. 

Čína 
Na základě průzkumu mezi svými 

spolužáky si členové Interact Clubu 

při Dulwich College Shanghai Pu-

dong uvědomili, jak mnoho jejich 

spolužáků trápí negativní pohled na 

sebe sama. Tři členové klubu se 

proto rozhodli utvořit skupinu To 

jsme my (Our Image), zaměřenou na 

to, co je na našich tělech pozitivní. 

Klub založil instagramový účet věnovaný projektu a navrhl 

grafické ilustrace k tématům, jak se mohou muži vyrov-

návat s pohledem na vlastní tělo. K tomu jsou připojeny 

odkazy na linky pomoci obsluhované profesionálními po-

radci. Interaktoři také na školních toaletách šířili křídou 

psaná tzv. sebereflektující sdělení, tj. krátká povzbudivá 

hesla. „Kladně to hodnotilo několik studentů, kteří proje-

vili zájem vstoupit do klubu, aby mohli pomáhat v šíření 

tohoto našeho poselství a naší vize,“ napsal někdo z členů 

klubu ve své eseji. 

Nepál
Interact klub Golden Gate International College v Káth-

mandu sa na podporu inklúzie podujal zorganizovať stol-

notenisový turnaj a pozval aj ľudí so zdravotným postih-

nutím. Podujatie dostalo názov Triveni, čo je sanskritské 

slovo označujúce sútok troch svätých riek. „Podujatie do-

stalo tento názov preto, lebo spája tri témy – diverzitu, 

rovnosť a inklúziu – do jedného krásneho projektu,“ pribli-

žuje prezidentka klubu Shaillina Rai. Približne 18 členov 

klubu spojilo sily so zástupcami Klubu inkluzívnych špor-

tov, aby v júli zorganizovali podujatie, ktoré na historické 

námestie Patan Durbar v neďalekom Lalitpure prilákalo 

približne 200 ľudí.

1847

1,9

je rok vydání prvního britského 
patentu na háček používaný 
k háčkování

percenta je podiel 
obyvateľov Nepálu, ktorí 
v roku 2011 uviedli, že majú 
zdravotné postihnutie

67
procent je v Číně 
podíl dětí, které 

nejsou spokojeny 
se svým tělem

Interact klub Golden Gate International College

Interact klub při Dulwich College Shanghai Pudong

Interact klub školy Croesyceiliog
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MELBOURNE 

Prní dojmy 
ze světové 
konference 
Rotary 
International
Foto: RI

ze světa

1–3 Slavnostní nástup 
vlajkonošů k zahájení 
pléna Kongresu

4 Prezidentka RI pro 
rok 2022–2023 Jennifer 
Jones během promluvy 
při slavnostním nástupu 
vlajkonošů

5 Generální sekretář RI 
John Hewko promlouvá 
na semináři předsedů 
distriktních výborů pro 
mezinárodní službu

1

2

3

4

5
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Téma
JAKÝM SMĚREM 
SE UBÍRÁ ROTARY?

Když listujeme aktuálním vydáním naše-
ho magazínu Rotary Good News, mohlo 
by se na první pohled zdát, že Rotary je 
o konferencích a jiných jednáních. Všich-
ni však víme, že základem rotariánského 
života je přátelství a služba. Jak to tedy 
jde dohromady?

Přátelské vztahy se vytvářejí zejména 
v klubu. Dobře se jim daří při organizaci 
a realizaci projektů, často se sociálním 
zaměřením. To platí zejména u projektů 
lokálního zaměření. Jestliže však míříme 

na širší působnost, neobejdeme se bez 
spolupráce s ostatními kluby distriktu, 
u globálních grantů je užitečná i meziná-
rodní spolupráce. A právě k tomu slouží 
setkávání na různých úrovních. Distriktní 
školící shromáždění, konference distrik-
tu, jednání výborů pro mezinárodní spo-
lupráci, Kongres RI, setkání vydavatelů 
rotariánských magazínů, akce zájmových 
sdružení či školení lídrů RYLA a Nadace 
Rotary, Výměny mládeža a také akce Ro-
taractu a Rotexu…

Kdo se některých z těchto akcí zúčast-
nil dobře ví, že se nejedná o suchá zasedá-
ní. I formální stránka je jistě důležitá. Ale 
vždy převažuje radost ze shledání s přáteli 
a vždy je na pořadu výměna zkušeností.

A tak se nám propojuje rotariánský 
princip: přátelství – projekty – spolupráce 
– mezinárodní vztahy. Jak se nám to bude 
dařit i v budoucnosti, závisí jen a jen na 
nás. Jdeme správným směrem.

Text: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ
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Pohodová konference 
v Broumově

příspěvků do Nadace Rotary, který detailně 
představila Hana Gamrot. Zodpovědnost za 
platby přebírají od distriktu jednotlivé klu-
by a na výši úhrady jsou pak vázány i mož-
nosti čerpání dotací na projekty. Souběžně 
s konferencí se uskutečnilo setkání Rotaract 
klubů působících v našem distriktu. Účastní-
ky konference s jejich aktivitami seznámila 
Karolína Nováková. Vyvrcholením pracovní 
části konference bylo tradičně společné vy-
stoupení všech zahraničních studentů, kteří 
byli v letošním roce hosty našeho distriktu. 

Na každé distriktní konferenci k tradič-
ním aktům patří ocenění za aktivní službu 
v Rotary. I letos jich bylo několik desítek. 
Netradiční však byl způsob jejich předávání. 
Nejednalo se o jeden samostatný hodinový 
(nebo delší) rituál, ale ocenění byla předá-
vána při různých příležitostech v průběhu 
celé konference. Přitom zaujaly dva výrazné 
momenty. Významného ocenění se dostalo 
členovi RC Prague International Patriku 
Procházkovi, který, ač upoután na invalid-
ní vozík, obětavě a mimořádně intenzivně 
pomáhá při organizování výměnných pobytů 
studentů. Na konferenci byla také oficiálně 
povýšena Cena T. J. Bati o jeden stupeň vy-

když na parkovišti letos výrazně chy-
běla auta s poznávacími značkami 
tradičních rotariánských regionů 

z východní části našeho distriktu, zástupců 
klubů se sjel dostatek na to, aby Distriktní 
konference mezinárodní neziskové organiza-
ce ROTARY INTERNATIONAL Distrikt 2240 
Česká republika a Slovenská republika byla 
usnášeníschopná. Oficialitám však bylo ten-
tokrát vyhrazeno jen nezbytně nutné místo. 
Stávající guvernér George J. Podzimek (RC 
Praha Staré Město) podal zprávu o aktivitách 

distriktu v letošním rotariánském roce. Na-
stupující guvernérka Katarína Čechová (RC 
Bratislava International) představila svoji vizi 
o budoucnosti distriktu a Josef Melecký (RC 
Ostrava International) nominovaný na gu-
vernéra pro období 2024/2025 se zamýšlel 
nad budoucností distriktu v širších souvis-
lostech. V pořadí dalším guvernérem pro ob-
dobí 2025/2026 byl zvolen Jan Machálek z RC 
Poděbrady Spa, satelitního klubu RC Praha 
City. Pro všechny byl patrně nejzajímavějším 
bodem nový systém odvodů pravidelných 

Text a foto: SVATOPLUK K. JEDLIČKA

Letošní konferenci našeho distriktu hostili rotariáni z teprve nedávno 
obnoveného klubu v malebném a historií nabitém Broumově na česko-
polském pomezí. Snad právě i toto místo, společně se vstřícností 
organizačního týmu, přispělo v polovině května k celkově příjemnému 
vyznění celého konferenčního víkendu.

I

téma

1
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jádřený přidanou lipovou ratolestí se vsaze-
ným granátem. Prvním, kdo získal toto oce-
nění, se stal Robert Bečica za systematický 
a dlouhodobý rozvoj Rotary na Slovensku. 
Tento šperk si odvezla také Irena Brichta, 
jejíž četné zásluhy jsou obecně známé. 

Mezi projekty, které byly představeny 
účastníkům konference, zaujal projekt RC 
Prague International „Pianina do ZUŠ“ a vý-
stup s vozíčkáři na Lysou horu v Beskydech, 
pořádaný RC Frýdek-Místek a Kopřivnice. 
Byla zde také podepsána dlouhodobá smlou-
va s Nadačním fondem Pavla Novotného 
z Ostravy o podpoře projektu „Kavárny ži-
vota a onkologická prevence“. 

Závěrem dlužno podotknout, že pohodo-
vou konferenci organizačně zajistil RC Praha 
Staré Město, jako klub, jehož členem je stá-
vající guvernér, a RC Broumov, o jehož ob-
novení se zasloužili právě členové RC Praha 
Staré Město. Poděkování za příjemné zážitky 
tak patří Juraji Píšovi a bratrům Janu a Voj-
těchu Školníkovým i ostatním z jejich týmu. 
Konference a její společenská část mimo jiné 
dokázaly, že Broumov je po právu žhavým 
finalistou k získání titulu Evropské hlavní 
město kultury 2028.

téma

1 Kontrola usnáše-
níschopnosti distriktní 
konference se prováděla 
důsledně před každým 
hlasováním. Přesto se 
podařilo dodržet časový 
harmonogram konference 
na minutu přesně. 
2 Josef Melecký z RC 
Ostrava International, 
budoucí guvernér distriktu 
v období 2024/2025, se 
zamýšlel nad rozvojem 
distriktu v příštích letech 
jak v kontextu aktuální 
atmosféry uvnitř klubů 
a mezi kluby navzájem, tak 
i v kontextu celospolečen-
ské situace.
3 PDG Zdeněk Michálek 
z RC Frýdek-Místek a Kop-
řivnice tradičně informoval 
o aktivitách spojených 
s partnerstvím našeho 
distriktu i celého RI 
a skautského hnutí. 
4 Katarína Čechová 
(RC Bratislava Internatio-
nal), nastupující guver-
nérka, zaujala účastníky 
konference svými předsta-
vami o prioritách a cílech 
našeho distriktu v období 
2023/2024.
5 Stávající guvernér dis-
triktu George J. Podzimek 
(RC Praha Staré Město) 
podal zprávu o aktivitách 
distriktu v letošním rotari-
ánském roce.

3

2

4

5
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téma

9

10

6 Jaromír Barák (RC 
Třebíč) byl za dlouhole-
tou, vytrvalou, soustav-
nou a navíc i úspěšnou 
péči o výměnné pobyty 
studentů na distriktní 
úrovni odměněn cenou 
Paul Harris Fellow se 
čtyřmi safíry. Cenu pře-
bral z rukou stávajícího 
reprezentanta ústředí RI, 
guvernéra distriktu 
George J. Podzimka. 
7 Předseda Nominačního 
výboru D-2240 PDG Štěpán 
de Volf (vlevo) představil 
kandidáta na funkci guver-
néra pro období 2025/26, 
Jana Machálka z RC Podě-
brady Spa, satelitního 
klubu RC Praha City. Dis-
triktní konference jeho 
kandidaturu schválila.
8 K pohodové atmosféře 
konference přispěli už 
v její předvečer i hlavní 
aktéři (zleva): nastupující 
guvernérka Katarína 
Čechová, skvělý muzikant 
a guvernér pro období 
2024/2025 Josef 
Melecký a stávající guver-
nér George J. Podzimek.
9 Dvaapadesát studentů 
ze zahraničí, kteří v našem 
distriktu absolvovali roční 
výměnný pobyt, se tradičně 
představilo v hodinovém 
vystoupení sestaveném ze 
scének, tanců a písniček 
nabitých energií. Právě tady 
vždy mezi generacemi 
přeskočí jiskra porozumění.
10 Od letošního května 
se bude na oblečení nejak-
tivnějších rotariánů nebo 
rotariánek objevovat také 
symbol Ceny T. J. Bati 
povýšené o jeden stupeň. 
Povýšení vyjadřuje při-
daná lipová ratolest zla-
cená 24karátovým zlatem 
se vsazeným českým 
granátem. 
11 Udělení Ceny T. J. Bati 
členovi RC Prague Inter-
national Patriku Procház-
kovi doprovázel mohutný 
aplaus jak účastníků 
konference, tak všech 
zahraničních studentů. 
Právě za obětavou organi-
zační pomoc při výměn-
ných pobytech studentů 
tuto cenu získal.

6 8

11

7
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téma

S H E LT E R B O X

Silné 
partnerstvo

úspešne nadviazali kontakty s miestnymi 
výrobcami, dodávateľmi, lídrami a úradmi. 
ShelterBoxu pomohli aj členovia Rotaractu, 
keďže prekladali, slúžili ako spojky medzi 
organizáciou a miestnymi orgánmi, ale aj 
školili príjemcov pomoci o tom, ako by mali 
používať a starať sa o stany. 

Rotary kluby podporovali ShelterBox aj 
v odľahlých oblastiach a pripravujú dlhodo-
bý projekt na podporu návratu a obnovenie 
prerušenej školskej dochádzky detí. Rotary 
kluby zároveň pokračujú v riešení problémov 
spojených s jedlom, oblečením a hygienou. 
Zároveň podporujú projekt mobilnej nemoc-
nice a plánovaného dočasného bývania s vy-
užitím kontajnerových konštrukcií. 

Rotary je tiež súčasťou koordinovaného 
úsilia s cieľom pomôcť zasiahnutým regió-
nom, ktoré je vedené tureckou vládou pod 
záštitou AFAD (Turecká agentúra pre riade-
nie katastrof) a tureckej organizácie Červený 
polmesiac. Všetky organizácie, ktoré chcú 
v postihnutých oblastiach pôsobiť alebo pra-
covať prostredníctvom miestnych partnerov, 
musia mať povolenie od AFAD. Rotary tento 
štatút má a tak ShelterBox mohol postupovať 
oveľa rýchlejšie ako iné medzinárodné huma-
nitárne organizácie reagujúce na katastrofu. 

„Neuveriteľní členovia Rotary v Turecku 
mali veľký vplyv na priebeh celej operá-
cie,“ hovorí Raybould, „ShelterBox a Rotary  
dynamicky spolupracovali tvárou v tvár 
obrovskej núdzi.“

rganizácia ShelterBox má už viac 
než dve desaťročia skúseností s po-
skytovaním pomoci počas kríz po 

celom svete. Nikdy predtým však nebola 
svedkom deštrukcie v takom rozsahu, aký 
vidíme v Turecku a Sýrii po februárových 
zemetraseniach. 

Do sedemdesiatich dvoch hodín od ka-
tastrofy mala táto medzinárodná organizácia 
venujúca sa humanitárnej pomoci, ktorá je 
zároveň partnerom Rotary International pri 
katastrofách, v Turecku tím pre rýchlu odpo-
veď na krízové situácie. ShelterBox sa rýchlo 
spojil s miestnymi Rotary klubmi, aby poskytol 
úkryt a iné, život zachraňujú veci pre tisícky 
ľudí v oboch krajinách. Vzhľadom na rozsah 
katastrofy išlo o naozaj dôležitú spoluprácu.

„Okolnosti v Turecku boli veľmi náročné 
a náš dlhoročný vzťah s Rotary nám pomohol 
napredovať,“ hovorí Dave Raybould, manažér 
rýchlej krízovej odpovede organizácie Shelter-
Box. Dodáva, že: „kombinácia Rotariánov, ktorí 
majú veľa kontaktov a miestne poznatky v spo-
jení s dvadsiatimi rokmi odborných skúseností 
pri dodávaní núdzového prístrešia organizácie 
ShelterBox, je naozaj silná, čo nám umožňuje 
poskytnúť ľuďom postihnutých zemetrasením 
správny typ podpory v ten správny čas.“

Rotary klub Helston-Lazard v Cornwalle 
v Anglicku založil organizáciu ShelterBox 
v roku 2000 s cieľom zabezpečiť úkryt a nevy-
hnutný humanitárny materiál tým najohro-
zenejším ľuďom na svete, ktorí potrebujú 
pomoc pri obnove a rekonštrukcii ich domov 
po katastrofe. Odvtedy sa zo ShelterBox stala 
popredná organizácia rýchlej odpovede na 
krízové situácie, ktorá poskytla pomoc viac 
než 2,5 miliónom ľudí v takmer stovke kra-
jín. V roku 2012 sa stala partnerom Rotary 
International pri katastrofách.

Nezisková organizácia je pri financovaní 
svojej činnosti odkázaná na charitatívne 
príspevky a to aj od tisícov členov Rotary 
a klubov, ktoré pravidelne prispievajú. Na-
príklad kluby ShelterBox HERO sú Rotary 
kluby, ktoré svojimi každoročnými finančný-
mi príspevkami zabezpečujú zásoby v skla-
doch ShelterBox po celom svete v prípade 
potencionálnych katastrof. 

Počas krízových situácií ShelterBox úzko 
spolupracuje s Rotary a s miestnymi komu-
nitami. Napríklad v Turecku ShelterBox 
koordinuje svoju činnosť s Rotary klubmi 
a dištriktami pri dodávaní pomoci niekoľkým 
miliónom ľudí, ktorí prišli o svoje domovy, 
alebo boli nútení uchýliť sa inam. 

Rodiny z regiónov Hatay, Gaziantep 
a Adıyaman dostali stan, štyri plachty, tri 
matrace, dva ľahké solárne panely, rodinnú 
hygienickú súpravu, tkanú tašku a sporák. 
ShelterBox tiež reagoval na krízu v Sýrii a to 
pridaním betónovej podstavy k predtým 
distribuovaným stanom, aby sa zabránilo 
opakovanému zaplavovaniu a poskytnutím 
peňažnej pomoci, aby si ľudia mohli nakúpiť 
základné veci, ktoré potrebujú. 

Rotary dištrikty pri podpore komunít 
v celom regióne spolupracujú. Napríklad 
zabezpečujú, aby zásahové tímy ShelterBoxu 

Preklad: KAROLÍNA KOLLÁROVÁ, 
foto: SHELTERBOX

ShelterBox prináša odborné 
skúsenosti. Rotary prináša poznatky 
o miestnej komunite.

O

Viac informácií o spolupráci Rotary 
so ShelterBox a ďalšími organizáciami 

nájdete na stránke: 
rotary.org/partners



16 R O T A R Y  G O O D  N E W S  3 | 2 0 2 3

A LC E S T E R

Reportáž ze setkání 
vydavatelů Rotary magazínů

o společných či přebíraných reportážích, 
povinném vs. doporučeném obsahu a taky 
o kontrole toho, že opravdu všichni mají 
oficiální magazín Rotary předplacený, tak 
jak to rotariánská pravidla ukládají. Prostě 
mnoho společných témat.

 Na jednom tématu jsem ale společnou 
řeč nenašel. Většina magazínů totiž pokrý-
vá jeden jazyk a mnoho distriktů, a s tím 
i jdoucí distriktní guvernéry s egem veli-
kosti pátracího balonu (základní poznáva-
cí značka každého úspěšného rotariána). 
Nutnost pokrývat dění ve všech distriktech 
stejnoměrně občas dostává vydavatele do 
křížku s guvernéry, kteří jsou přesvědče-
ni, že právě jejich distrikt by měl mít více 
prostoru. Při odpolední návštěvě Stratfordu 
a následné společné večeři na typické ang-
lické kanálové bárce jsem se snažil kolegům 
vysvětlit, že my takové problémy opravdu 
nemáme a obzvláště letos je náš guvernér 
vůči našemu magazínu naprosto vstřícný. 
Ale tím, že pokrýváme dva jazyky a jednoho 
guvernéra, jsem si u kolegů z Německa (17 
distriktů), Francie (15 distriktů) nebo Anglie 
(14 distriktů) moc pochopení nezískal. No 
nedá se nic dělat, budu jim to muset uká-
zat osobně. Seminář evropských vydavatelů 
Rotary magazínů v roce 2025 se totiž bude 
konat právě u nás v Praze, tedy v roce 100. 
výročí Rotary v Československu.

eminář vydavatelů byl tentokrát 
vedený trochu hybridně, aby se ho 
mohl zúčastnit i ukrajinský vydava-

tel Mykola Stebljano, který kvůli válečnému 
stavu bohužel nemůže opustit zemi.

 A právě takový byl seminář, který proběhl 
10.–12. 5. v sídle britského a irského Rotary 
v malém městečku v srdci Anglie s názvem 
Alcester, nedaleko od proslulého Stratfordu 
nad Avonem, rodištěm Williama Shakespea-
ra. Evropští vydavatelé se sešli, aby se spolu 
s týmem z centrály RI v Evanstonu poradili, 
jak na takové záludnosti, jako je digitální 
obsah, čistě digitální vydávání, odliv čtenářů 

v čistě digitálním prostředí či jak získávat 
nové potencionální členy právě díky digitali-
zaci. A taky třeba jak ofsetovat náklady díky 
interaktivní digitální inzerci jdoucí napříč 
všemi platformami. Tedy přesně ta témata, 
na které i my sami hledáme odpovědi.

 Možná že trochu překvapivě, v době, kdy 
je vše digitální na prvním místě, se většina 
magazínů shodla, že kombinace tištěné a di-
gitální podoby zajišťuje maximální pokrytí 
čtenářské obce. V některých případech to 
dělají tak, že k 12 digitálním číslům přidávají 
2 čísla tištěná, aby i ti „nedigitální“ mohli 
být v obraze. A také se jako vždy diskutovalo 

Text: GEORGE J. PODZIMEK

Každé dva roky se koná celosvětové setkání vydavatelů Oficiálních 
magazínů Rotary International. Ten poslední proběhl loni při příležitosti 
Kongresu Rotary v Houstonu v americkém Texasu. Je to poměrně velká 
sešlost, vždyť se Rotary magazíny vydávají po celém světě v mnoha 
světových jazycích. V období mezi světovými setkáními se ale pořádají 
setkání regionální. Ty jsou daleko komornější, ale dokážou jít do daleko 
větší hloubky, protože regiony mají mnoho společných radostí i starostí. 

S
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téma

Většina zástupců 
Rotary magazínů se 
shodla, že kombinace 
tištěné a digitální 
podoby zajišťuje 
maximální pokrytí 
čtenářské obce
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Jednou z rotariánských cest  
je služba novým generacím.  
RYLA – školení mladých adeptů na 
vedoucí pozice ve společnosti – se 
však poněkud vymyká obecným 
představám o podobných akcích.
Účastníci semináře určují téma 
svým následovníkům v roce příštím. 
Kdo jiný nejlépe ví, co mladou 
generací trápí a co ji může oslovit? 
A „hra na opravdový život“, která 
je každoročně součástí programu, 
pomáhá účastníkům poznat sebe 
sama. RYLA je mezi programy 
ROTARY unikát. Mládí nás svými 
postoji a neotřelými nápady stále 
překvapuje. A tak se nabízí otázka: 
kdo koho vlastně školí?

RYLA 2023
MÔCŤ, VEDIEŤ, CHCIEŤ
ŠIMON SISKA

YLA 2023 D2240 je za nami. Je to piaty 
rok, ktorý som sa mohol tejto výni-

močnej udalosti nášho dištriktu zúčastniť 
ako councelor. Tento rok na tému hesla Jána 
Amosa Komenského Môcť, Vedieť, Chcieť. 
Samotný príbeh Komenského je inšpirácia 
sama o sebe. Pochoval dve deti, dve man-
želky, väčšinu života ho prenasledovali, no 
on sa nikdy nevzdal svojho cieľa ľudí vzde-
lávať. Veril, že múdrosťou svet zmení k lep-
šiemu. O to zaujímavejšie bolo vyvrchole-
nie RYLA premietaním filmu o jeho živote 
„Jako letní sníh“ od režisérov manželov 
Hlavsových, kde sme mali príležitosť hlbšie 
nazrieť do jeho života. Znovu som si uvedo-
mil, že sa musím držať svojich snov a nene-
chať sa od nich odradiť. Skvelý zážitok v du-
c h u  K o m e n s ké h o  h e s l a  d o p ĺ ň a l i 
inšpiratívni lídri, ktorí sa prišli podeliť 

o svoje skúsenosti. Zděnek Michálek a 
George Podzimek naplnili poslanie Rotary 
a svojou témou prispeli k rozvoju všetkých 
účastníkov. No a kto lepšie symbolizuje 
heslo Rotary „Slúž nad svoje záujmy“, ako 
samotná Blažena Mačáková, ktorá nám 
v priebehu piatich dní odovzdala kus seba. 
Čerešničkou na torte bol mladý úspešný 
podnikateľ Václav Staňek, ktorý kráča v sto-
pách Baťu a už ako 18ročný založil v Zlíne 
spoločnosť na ručnú výrobu koženej obuvi.

To, že je RYLA úspešný projekt, potvrd-
zujú slová účastníka Dávida – RYLA mu 
pomohla nájsť samého seba a začal mať 
život znovu rád. A ja mu veľmi ďakujem, 
pretože nielen on, ale každý účastník mi 
pripomenul, že život je naozaj krásny a že 
stratiť svoj kompas v ťažkých časoch, ako 
sú tieto, nie je vôbec ťažké. Po RYLA je 
pred RYLA a aby sme nestratili svoju ces-
tu, vidíme sa o rok na RYLA 2024 s témou 
„nájdi svoj kompas“.

UČIT SE CELÝ ŽIVOT
KAROLÍNA NOVÁKOVÁ

častním se semináře RYLA od roku 
2018 a každý ročník je pro mě výjimeč-

ný. Důvodem je jedinečný program realizo-
vaný v duchu určitého tématu, který si před-
chozí ročník odhlasoval. Je to ale také proto, 
že se na semináři RYLA střetnou velice zají-
maví lidé, kteří si naslouchají, respektují se 
a „jedou na pozitivní vlně“ po celou dobu 
programu. Věřím, že RYLA 2023 s tématem 
„Moci, umět, chtít“ byla nejen pro účastníky, 
ale i pro councelory inspirativní v tom, že je 
dobré učit se celý život a žít tento život s po-
zitivním nadhledem, i když je zrovna trochu 
zataženo, ale především si jít si za svým cí-
lem a při oné cestě konat nějaké to dobro. 
Ostatně, pár vět od účastníků to potvrzuje: 
Yurii: „RYLA je dobrou příležitostí, jak se 
naučit a zlepšit své schopnosti týmové 
práce. Když porovnám ukrajinskou RYLA 
s česko-slovenskou, tak na tuto druhou 

Text: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ, 
JAKUB MACHOVEC

téma

Ú
R

RY LA

Opravdový 
život
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budu vzpomínat do konce života. Líbila se 
mi Blaženčina věta: „Život je krásný“, a při-
měla mě zamyslet se a radovat se z každé 
dobré věci, která se mi v životě děje. Bude-
te mi chybět a na všechna dobrodružství, 
která se odehrála na semináři RYLA, budu 
vzpomínat s úsměvem ve tváři.“
Zuzka: „RYLA mi umožnila setkat se s no-
vými inspirativními lidmi. V průběhu pro-
gramu jsem načerpala energii do reálného 
života a nasála nové myšlenky, které, vě-
řím, mě povedou vpřed.“
Denča: „RYLA byla inspirující! Krásná syner-
gie inspirativních lidí, prostředí, programu, 
zážitků a zkušeností. Po pěti dnech jsem 
odjížděla plná nové vlny energie. Moc děku-
ji za možnost zúčastnit se tohoto skvělého 
setkání s přesahem, má to velký smysl!“

No a pro mě je RYLA synonymem jedné 
z těch životních cest, ve které se mohu já 
i lidé kolem mě učit a na které můžu dělat 
i dobré věci.“

sobotu 27. dubna 2023 se po roce opět sešel ICC Německa, 

Slovenska a České republiky. Po přestávce související 

s koronakrizí se tento mezinárodní výbor opět schází nejméně 

jednou ročně, aby společně projednal rotariánské projekty. Ten-

tokrát se patnáct účastníků sešlo na jednodenním workshopu 

v centru Prahy. Za přítomnosti našeho DG Jiřího Podzimka se 

řešila různá témata, především Global Grant Revolution Train, 

pomoc Ukrajině a budoucí spolupráce v rámci ICC. District 2240 

bude společně s RC Praha Staré Město podporovat GG Revolu-

tion Train, za tuto spolupráci jsme velmi rádi. V rámci pomoci 

Ukrajině je podpora nabízena německou stranou, koordinaci 

na české a slovenské straně prozatím převezme Philipp Hanus 

v rámci ICC. Všem zúčastněným se zdálo důležité uskutečnit 

společné projekty a setkání, aby se ICC opět naplnil životem. 

Příští setkání se má brzy uskutečnit opět v Německu.

Text: PHILIPP HANUS, 

foto: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ

ICC

Z JEDNÁNÍ MEZINÁRODNÍHO 
VÝBORU PRO SPOLUPRÁCI 
S NĚMECKEM

MOC DĚKUJI 
ZA MOŽNOST 
ZÚČASTNIT 
SE TOHOTO 
SKVĚLÉHO 
SETKÁNÍ 
S PŘESAHEM, 
MÁ TO VELKÝ 
SMYSL!

V
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Vydejme se na kouzelnou cestu Rotary za poznáním: 
s letošními vítězi objedeme celý svět.

aul Harris v časopise Rotary v roce 1946 po-
znamenal, že „cestování je dobrým korekti-

vem pro ... duševní krátkozrakost“. Totéž platí pro 
fotografii, zejména pokud ji fotograf, stejně jako 
samotné Rotary, pojímá z globální perspektivy.

Chcete-li si tento postřeh ověřit, stačí se podívat 
do současného vydání časopisu Rotary, kde před-
stavujeme finalisty letošního ročníku Ceny za nej-
lepší fotografie. Včetně obálky se jedná o 12 foto-
grafií, které nás přenášejí z Egypta do amerického 
Idaha, z Nigérie na Tchaj-wan. To putování nám 
nabízí řadu pohledů: od intimního okamžiku, kdy 
se lékařský tým připravuje na operaci, až po roz-
sáhlou noční krajinu osvětlenou polární září.

Přestože jsou ty fotografie pořizovány v různých 
částech světa s využitím nejrůznějších palet barev 
a vyvolávají odlišné emoce, je jim všem společná po-
zoruhodná krása. V dnešní době nás obrázky bombar-
dují ze všech stran a v této éře umělé inteligence a po-
čítačem generovaných obrázků bývá obtížné zjistit, 
zda to, co je nám ukazováno, je skutečné. Ale těchto 
12 fotografií nám přináší privilegium být na místě fo-
tografů a plně s nimi prožívat význam konkrétního 
okamžiku. My pro vás vybrali několik z nich.

Velkorysost je jedním z charakteristik Rotary. 
Sdílením svých snímků s námi ostatními nám fo-
tografové velkoryse umožňují účastnit se jejich 
cesty za poznáním.

Text: JACQUELINE CANTU

ze světa

P

MAURIZIO GAMBARINI 
Hlavní fotograf berlínského 
deníku Bild am Sonntag. 
Dříve pracoval jako fotograf 
pro významné zpravodajské 
organizace. Maurizio je čle-
nem RC Berlin-Tiergarten.

POROTA

PAUL KEENON
Majitel společnosti Covenant 
Eyes Photography je býva-
lým prezidentem (2008–09) 
RC Glen Ellyn ve státě Illinois 
a působil jako asistent guver-
néra Rotary Distriktu 6440.

CHAO-AN LIANG
Vlastní svatební fotografické 
studio v Tchaj-peji na Tchaj-
-wanu. Vystudoval na Chung 
Shan Medical University. 
Liang je členem RC Chumeng 
na Tchaj-wanu.

ED ZIRKLE
Světoběžník, vypravěč a doku-
mentarista začínal jako foto-
žurnalista deníku Mansfield 
News Journal v Ohiu. Ed je 
členem RC Upper Arlington/
Grandview (TriVillage), Ohio.

VÍTĚZ

EDWARD UHALLA
RC Ikate, Nigérie 
V nigerijském Lagosu jsem se 
snažil zdokumentovat oka-
mžik, kdy byl do funkce uvá-
děn reprezentant Rotaractu 
pro Distrikt 9110 na rok 
2022–23. Uprostřed všeobec-
ného chaosu ten šťastný mla-
dík na okamžik přivřel oči a já 
mohl zachytit ten okamžik 
slávy. 

Výrok porotce 
/Paul Keenon/:
Fotografie zachycuje radost 
z události a vzrušení přítom-
ných členů Rotaract klubů. 
Technicky vzato vynikající je 
fotografovo pojetí ostrosti 
obrazu a jeho vynikajících 
monochromatických odstínů!

VÍTĚZ SOUTĚŽE 
LIDÉ ČINU – PEOPLE 
OF ACTION

DAN MILHAM
RC Metairie, Louisiana 
Během lékařské mise v Puerto 
Plata v Dominikánské repub-
lice dne 23. května 2022 se Dr. 
Dan Jacob (vlevo nahoře), 
spoluzakladatel organizace 
New Orleans Medical Mission 
Services poskytující lékařskou 
péči, před odchodem na ope-
rační sál modlí spolu se zdra-
votními sestrami a asistenty, 
mezi nimiž je také rotariánka 
Jennifer Eslerová (vlevo dole) 

Výrok porotce 
/Maurizio Gambarini/: 
Okamžik, kompozice, světlo. 
Velmi jednoduché a velmi, 
velmi působivé.

Ceny roku 2023 
za nejlepší fotografie: 
Cesta za poznáním

FOTOSOUTĚŽ
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LUCA VENTURI
RC Siena Est, Itálie 
Jakmile se nad obzorem roz-
září úsvit, vydávají se lidé na 
rybářských lodích k břehům 
u Nungwi, vesnice na severu 
ostrova Zanzibar u Tanzánie. 

Výrok porotce
/Maurizio Gambarini/: 
Oči utkví na objektu obrázku, 
ale kde je fotograf? Kam jde, 
odkud přichází? Snímek vyvo-
lává zvědavost ohledně 
někoho dalšího.

STEVE BEGNOCHE
RC Ludington, Michigan 
Obrovitá štika vyskočivší do 
vzduchu a snažící se zbavit 
rybářské návnady. Tuto foto-
grafii jsem pořídil svým iPho-
nem 6 ze špičky kajaku – a pak 
jsem tu rybu zase pustil zpět 
do vody. 

Výrok porotce
/Paul Keenon/: 
Jak se může podařit takový 
snímek pomocí iPhonu, když 
člověk žasne nad takovou 
krásou? Fotografie zachycuje 
boj člověka s rybou, barvy 
života a život vody, jakož 
i starobylý rituál získávání 
obživy pro rodinu.

TING-YU YU, 
manželka Yi-Cheng Chena, 
člena RC Taipei Asia Link, 
Tchaj-wan
Proud motocyklistů: Za sil-
ného listopadového deště se 
přes mostní rampu v Tchaj-peji 
na Tchaj-wanu valí kaskáda 
motocyklistů v pestrobarev-
ných pláštěnkách. 

Výrok porotce
/Chao-an Liang/: 
Fotografie nabízí pohled na 
každodenní rutinu motocy-
klistů dojíždějících za prací na 
Tchaj-wanu – všudypřítomná 
scéna východní Asie.

GEOFF GOODYEAR
RC Exploits, Newfoundland 
a Labrador
Polární záře poskytuje poutavou 
kulisu domu u historické rybář-
ské vesnice Battle Harbour na 
ostrůvku kousek od pobřeží 
Labradoru v Kanadě. 

Výrok porotce 
/Ed Zirkle/: Nádherná fotogra-
fie. Potěšte se zeleným odra-
zem záře na pravé straně.

DOUGLAS HARTFORD
RC St. Paul, Minnesota 
Centrum Rotterdamu obnovené 
po válce je jako architektonický 
švédský stůl. Krychle domů jsou 
v Nizozemsku orientačním 
bodem pro obyvatele i pro 
turisty. 

Výrok porotce:
Zázrak barevnosti a repetice 
objektů! Linie horizontu není na 
první pohled zřejmá, což divá-
kovo oko udržuje v pohybu 
podél kompozice.
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esta sa začala dlhou jazdou autobusom z Česka a Sloven-
ska do očarujúceho Paríža. Počas prehliadky Paríža sme 
skrz kvapky dažďa obdivovali už takmer zrekonštruovanú 

katedrálu Notre-Dame či nádherný Louvre. Ďalší deň patril klenotu 
kráľa Ľudovíta XIV. – zámku vo Versailles. Nasledoval zlatý klinec 
programu – piknik na Marsových poliach a výstup na ikonickú 
Eiffelovu vežu. V posledný deň sme sa vybrali na sprevádzanú 
prehliadku bohémskej štvrte Montmarte, ktorej dominuje bazilika 
Sacré-Coeur. Výmenný študent z USA Teague opísal svoje pocity 
takto: „Z Paríža sa mi určite páčil najviac Montmartre, keďže sa 
mi zdá najautentickejší. V jeho mnohých uličkách sa môžem ďa-
leko od turistického ruchu stratiť a konečne mám pocit, že som 
v ozajstnom Paríži.“ Parížsku kapitolu sme zakončili návštevou 
Louvru a jeho umeleckých zázrakov.

Barcelona nás privítala slnečným počasím a závanom mora. 
Komplexná prehliadka umožnila študentom spoznať mesto, jeho 
históriu, ako aj kultúru, ktorá je naozaj rozdielna od tej francúzskej. 
Keďže sme boli v Barcelone, všade sa objavovali architektonické 
zázraky Antoniho Gaudího vrátane rozmarného parku Güell či 
úchvatnej katedrály Sagrada Familia, ktorú sme v posledný deň 
aj navštívili. Študenti sa dočkali aj pláže Barceloneta, na ktorú 

sa tak tešili, a aj futbaloví fanúšikovia si prišli na svoje, keď mali 
možnosť navštíviť Mekku európskeho futbalu – štadión futbalového 
klubu FC Barcelona Camp Nou. Pri západe slnka sme sa po troch 
dňoch rozlúčili s Barcelonou a nalodili sa na trajekt. Barcelona však 
v mnohých zanechala hlboký dojem, keďže i výmenná študentka 
Célia z Francúzska na otázku, či sa jej páči viac Paríž alebo Barce-
lona, odpovedala takto: „Viem, že je to zvláštne, ale Barcelona bola 
oveľa krajšia. Je tam zelenšie, čistejšie a ľudia sú tam naozaj milí.“

Plavbu loďou sme všetci využili na zaslúžený oddych, no i na 
prípravu na dištriktovú konferenciu, ktorá študentov čaká krátko 
po návrate z Eurotour. 

Po dni na mori sme sa však už ponorili do srdca starovekej his-
tórie – Ríma. So sprievodcom sme preskúmali Forum Romanum, 
obdivovali majestátnosť Panteónu a prešli sa po stopách gladiátorov 
v Koloseu. Druhý deň sme sa vydali na návštevu Vatikánu, ktorá 
nám umožnila pozrieť si úchvatné vatikánske múzeá a veľkolepú 
kupolu Dómu svätého Petra. „Toto bol jeden z najúchvatnejších 
momentov Eurotour,“ vyhlásila výmenná študentka Giovana z Bra-
zílie, ktorú návšteva Vatikánu dojala.

Eurotour však na nikoho nečaká, a tak sme sa po dvoch dňoch 
v Ríme vybrali na juh – smer Neapol. Tam nás však bohužiaľ čakal 
dážď, ktorý nám znemožnil výstup na Vezuv. Výmenných študentov 
však dobrá nálada neopúšťala, keďže si aj v najväčšom lejaku spo-
ločne spievali a bavili okolie. Poobede sme navštívili pozoruhodné 
ruiny Pompejí, ktoré zamrzli v čase po výbuchu sopky Vezuv. Po 
expresnej návšteve Neapola sme pokračovali na sever, do Floren-
cie za sochou Dávida a prekrásnym Duomom. Veľkým finále tejto 
cesty boli očarujúce Benátky, kde sme sa v gondolách plavili po 
romantických kanáloch, navštívili ikonické Námestie svätého Marka 
a spoznali bohatú benátsku kultúru.

Aká bola teda Eurotour 2023? Od ikonických ulíc Paríža po slnkom 
zaliate pláže Barcelony, od starovekých ruín Ríma po nadčasový 
pôvab Benátok bola Eurotour rýchla, krásna a fascinujúca. 

z domova

D2240 
ROTARY YOUTH
EXCHANGE

EURÓPSKA 
ODYSEA VÝMENNÝCH 
ŠTUDENTOV

C

Text: KAROLÍNA KOLLÁROVÁ, foto: JAROMÍR BARÁK

Po troch rokoch prestávky sa znova uskutočnilo 
najobľúbenejšie podujatie výmenných študentov 
v našom dištrikte – Eurotour, a to v dňoch 30. 4. až 
14. 5. 2023. Zúčastnilo sa na nej 43 výmenných 
študentov, ktorí sa spolu s členmi Rotary a Rotexu 
vybrali objavovať krásy troch európskych krajín – 
Francúzska, Španielska a Talianska.
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Je mi smutno, 
že už Eurotour 
končí, ale som 
rád, že bola.

PEDRO, BRAZÍLIA
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INBOUNDI

SKIWEEK 
2023

Text: NIKA TALLOVÁ, foto: ROTEX

Uprostred zasnežených vrcholov Vysokých tatier sa 
zišla skupina výmenných študentov z celého sveta, 
aby spoločne strávili týždeň na svahoch. Podujatie bolo 
navrhnuté tak, aby zahraničným študentom ponúklo 
zážitok, ktorý im umožní prehĺbiť vzťahy vďaka športovým 
zážitkom a prepracovanému programu.

ďaka odborným inštruktorom sa mali možnosť študenti naučiť, 
alebo si zlepšiť lyžiarske schopnosti čo dosvedčil aj výmenný 
študent z Brazílie – Davi: „V pondelok som jazdil druhýkrát 

v živote na snowboarde a moja úroveň nebola až taká dobrá, takže som 
niekoľkokrát spadol, ale dôležité je, že som zakaždým vstal a bavil sa. 
V šiesty a posledný deň snowbordingu to bolo naozaj dobré, pretože 
som bol oveľa lepší a bol som s takou dobrou skupinou. Žiaľ, bol to 
posledný deň, ale užili sme si to až do konca s rozlúčkovou párty“. 

Skupina výmenných študentov pricestovala do Popradu 12. marca 
v chladný a slnečný deň, nedočkavá vyraziť na svahy. Prvý deň sa 
po ubytovaní v Tatranskej lesnej sa uskutočnilo oficiálne zahájenie 
Skiweeku. Už v ten večer sa študentom taktiež dostalo orientačné-
ho a bezpečnostného poučenia. Na nasledujúce ráno si vypožičali 
lyžiarsku a snowboardovú výstroj vrátane lyží, topánok a palíc 
a boli pripravení vyraziť na svahy. Študenti boli ďalej rozdelení do 
šiestich skupín od začiatočníkov až po expertov. Hneď na prvý deň 
bolo lyžiarske stredisko zatvorené poobede kvôli silným horským 
vetrom a tak sa lyžovali iba do obeda, no to však bolo vynahradené 
krásnym, slnečným počasím až do konca zájazdu. Počas týždňa si 
študenti cez deň užívali lyžovanie, po ktorom večer nasledovali 
spoločenské aktivity. Či už to bol karneval, pozeranie filmu, karaoke, 
tancovanie, každý si prišiel na svoje. Krátko sa k tomuto vyjadrila 
výmenná študentka z Brazílie – Maria Clara: „Mali sme možnosť viac 
sa navzájom spojiť, pretože sme mali viac času namiesto bežných 
víkendov. Najlepšou udalosťou musel byť karneval, ktorý pre nás 
pripravili, atmosféra, hudba a nadšenie boli jednoducho úžasné 
a zdieľať tento kúsok brazílskej tradície so všetkými bolo úžasné!“

Program bol doplnený v strede týždňa poobedňajším výletom 
do Aquacity Poprad, kde si všetci mohli oddýchnuť a nabrať sily do 
ďalšieho zjazdu svahov. Hlavný bod lyžovačky v piatok bola súťaž 
v slalome v každej z lyžiarskych a snowboardových skupín, kde 
si všetci mali možnosť bezpečne, na uzatvorenej trati zapretekať 
a otestovať si ich nadobudnuté schopnosti. Lyžiarsky zájazd do 
Tatranskej Lomnice bol veľmi úspešný. Bol to týždeň plný spomie-
nok, ktoré študentom zostanú na celý život. Výlet je taktiež cenným 
doplnkom ich výmenného programu, ktorý by sa nemohol usku-
točniť bez Ondreja Kollára a tímu Rotex vedených Nikou Tallovou.

V

z domova

Bolo skvelé vidieť, 
ako sa ja aj ostatní 
za tak krátky 
čas zlepšili. Aj 
keď to bol ťažký 
týždeň, stále to 
je jeden z mojich 
najobľúbenejších 
týždňov celej 
výmeny a je mi 
ľúto, že sa skončil 
tak skoro.

SARA, FÍNSKO
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STESK PO DOMOVĚ 
A NOVÉ ZÁŽITKY
Vega Castro Alejandra 
Mexiko D4185 — RC Klatovy

Stýskání k výměně patří. 
Člověk prochází několika 

fázemi, ale tohle všechno vede 
k tomu, že se stáváš lepším člo-
věkem. Když mi bylo smutno, 
tak jsem si dlouho neuvědomo-
vala, že stýskáním si se připra-
vuji o zážitky v nové zemi, ve 
které jsem. Takže už k tomu při-
stupuji jinak a snažím se získat 
ze své výměny jen to nejlepší! 
Protože to je ten důvod, proč 
jsme tu, abychom zažili jen to 
nejlepší a odnesli si jedinečné 
zážitky, které nám už nikdy ni-
kdo nevezme, stejně jako nové 
přátele.

CO JSEM SE NAUČILA
Villalpando Hernández Milca 
Mexiko 4170 — RC Hradec Králové

Od chvíle, kdy jsem dorazila 
do Česka na svoji výměnu, 

ještě jsem se nepřestala učit. 
Naučila jsem se nový jazyk, úpl-
ně odlišný od mého rodného ja-
zyka, naučila jsem se sama jezdit 
do školy autobusem, jsem samo-
statnější a sama se musím roz-
hodovat, aniž by mi kdokoliv ra-
dil. Tento rok je rokem, kdy 
musím častěji vykračovat ze své 
komfortní zóny, musím zkoušet 
věci, které by mě samotnou asi 
nenapadly, jako třeba lyžování, 
bruslení, jízda na kole nebo jen 
poflakování se sama po úplně ci-
zím městě. Potkala jsem spoustu 
úžasných lidí z celého světa. 
Koho by napadlo, že jednoho dne 
potkám svou nejlepší kamarád-
ku, která bude z Austrálie, tedy 

z druhého konce světa. Není to 
vždycky jenom růžové, ale přesto 
všechno si to tady užívám a tě-
ším se na to, co mi zbývající mě-
síce tady ještě přinesou.

VZTAHY A KULTURA
Moffitt Teague 
USA D5450 — RC Ostrava 

Moje hostitelská rodina dbá 
na to, abych poznal mnohé 

z české kultury, a jsem za to rád. 
Poznávám ji skrze jídlo, hudbu, 
umění, divadlo, ale i okolní příro-
du. Jedna z mých nejoblíbeněj-
ších činností je pomáhat host-
-mámě vařit. Je to skvělá zábava, 
povídáme si a občas uvaříme 
i něco z Ameriky. Jídlo je takovou 
spojnicí mezi našimi dvěma svě-
ty. Další věc, co mám rád, jsou 
naše nedělní výšlapy. Skoro kaž-
dou neděli vyrážíme někam 
v okolí Ostravy. Rád poznávám 
krásy Česka a opět je to skvělá 
příležitost si popovídat, třeba 
o tom, jak můj hostitelský táta 
dříve cestoval. Mluvíme o tom, 
co se děje, české historii a mno-
ho dalších věcech. S hostitel-
skou rodinou jsem si také užil 
spoustu zábavy. Byli jsme na 
bowlingu, kulečníku nebo hrát 
volejbal. Před nějakou dobou 
jsme byli na plese a celý večer 
jsme protančili a projedli. Cítím 
se, jako bych do této rodiny 
opravdu patřil. Díky tomuto je 
moje výměna nezapomenutelná 
a znamená pro mě opravdu hod-
ně. Jsem vděčný za to, že mohu 
bydlet zrovna u nich, a za to, že 
jsem se stal součástí jejich živo-
ta, že mě představují svým přáte-
lům a že jsou ochotni se mnou 
sdílet vše, abych měl možnost 
okusit co nejvíce z české kultury.
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z domova

RYE
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SNY SA PLNIA!
Aneta KUDLÁČOVÁ, 
RC Valtice-Břeclav — 
Nemecko D 1900

Nevedela som si prestaviť, 
že celú výmenu budem len 

v jednej krajine, pretože nevydr-
žím dlho na jednom mieste. Mala 
som šťastie – moja druhá rodina 
sú cestovatelia. Hneď po príchode 
k nim sme išli na lyžovačku do 
Dolomitov, kde sme strávili Sil-
vestra a neskôr sa presunuli do 
rakúskeho Tirolska. Na narodeni-
ny ma moja rodina prekvapila 
a darovali mi dovolenku do Dán-
ska. Dánsko bola moja vysnívaná 
destinácia a získala si moje srdce. 
Prechádzky farebnými uličkami, 
obdivovanie modernej architektú-
ry, plavby na lodi, či prejazdenie 
celého mesta na bicykli. Aj taká 
vie byť výmena! Plná zážitkov, 
prekvapení a spoznávaní. Rok vý-
meny mi splnil veľa snov a neza-
budnuteľných zážitkov!

JAK JSME SE VYDALI 
DO WASHINGTONU
Natálie Novotná, 
RC Zlín — USA D 7770

Byla polovina března a jarní 
prázdniny se blížily. Měli 

jsme se vydat do historického 
města Williamsburg na týdenní 
dovolenou. Washington D. C., 
hlavní město Spojených Států, 
se ukázalo být pouze hodinu 
a půl cesty od historického měs-
tečka. Ihned jsem věděla, že mu-
sím přesvědčit host rodinu, aby-
chom se tam vydali. Měli jsme 
přibližný plán, kam se chceme 
podívat. Washington je znám 
množstvím a kvalitou svých mu-
zeí. Nakonec jsme se rozhodli 

pro Smithsonian National Muse-
um of Natural History. Washing-
tonův monument byl nepřehléd-
nutelný a my se kolem něho 
prošli směrem k Bílému domu. 
Od něj jsme se vydali k Památní-
ku druhé světové války. Podél re-
flexního jezírka jsme došli až 
k Lincolnovu památníku a jako 
poslední jsme zvolili památník 
Martina Luthera Kinga ukrytého 
v rozkvetlých třešních. Následu-
jící dny ve Williamsburgu jsme si 
také moc užili, ať už v městečku 
přes den, či v noci na čarodějnic-
ké prohlídce v osadě Jamestown.  

TÝŽDEŇ V TROPICKOM RAJI
Maxmilián SELEŠ
RC Bratislava Danube — 
USA, D7120

Počas výmeny som zistil, že 
s Rotary nič nie je nemožné. 

Z chladného New Yorku som na-
sadol do lietadla a po 12 hodi-
nách som napísal mame: „Mami, 
som na Havaji!“.  Medzi moje naj-
väčšie zážitky patria aktivity 
v oceáne. Okrem surfovania (po 
prvý raz v živote) som mal mož-
nosť šnorchlovať pomedzi korále 
a vidieť množstvo pestrofareb-
ných rýb. Počas plavby na kata-
maráne som videl väčšiu časť os-
trova a dokonca sme videli 
niekoľko veľrýb. Okrem prehliad-
ky historickej časti mesta sme 
navštívili polynézske kultúrne 
centrum a vyskúšali sme tradičné 
aktivity ako hod oštepom, učili sa 
hrať na ukulele a na záver sme si 
pozreli tanečné vystúpenie „bo-
jovníka“, ktorý tancoval aj proti 
jednému z našich študentov. Týž-
deň na Havaji bol jeden z najlep-
ších momentov mojej výmeny 
a nikdy naň nezabudnem. 
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ŠKOLNÍ VÝLET NA MALTU
Benjamin Skřička
RC Kroměříž — Belgie

Konečně nastal den, na kte-
rý jsme se se spolužáky tě-

šili nejvíce. Týdenní výlet na Mal-
tu! Ani ve snu by mě nenapadlo, 
že bych se se školou podíval do 
zahraničí, a ještě k tomu na týden 
do tepla k moři. Během celého 
pobytu jsme navštívili mnoho pa-
mátek, zřícenin a bohaté historie 
Malty. Také jsme navštívili jeden 
z krásných ostrovů jménem Gozo, 
kde na každém kroku bylo něco 
krásného zajímavého k vidění. 
Učitelé si pro nás připravili různé 
hry o poznávání místní kultury, 
takže komunikace s místními 
obyvateli byla častá. Výlet byl 
krátký, ale za to intenzivní a od-
náším si nezapomenutelné zážit-
ky, které mi zůstanou už navěky! 

VÝLET DO JIŽNÍ AUSTRÁLIE
Linda Vítová
RC Hradec Králové — Austrálie

Deset dnů na konci února 
byly určitě jedny z nejkrás-

nějších mé výměny. Distrikt 9790 

nám uspořádal Australské Safari 
na Klokanní ostrov v Jižní Austrá-
lii. První na programu byla pláž 
Seal Bay, kde volně žijí tuleni. 
Měli jsme soukromou prohlídku 
a tak jsme se dostali opravdu 
blízko. V dalším Wildlife Parku se 
mi splnil sen – mohla jsem si po-
chovat koalu. Na tohle jsem se 
těšila už dávno a konečně se mi 
to vyplnilo! Byla moc heboučká 
a voněla po eukalyptu. Všichni se 
už těšili na sobotu, protože pro 
nás bylo připravené překvapení, 
o kterém nikdo nevěděl, a tím 
bylo Ocean Safari – plavání s del-
fíny a tuleni ve volném oceánu! 
Oblékli jsme se do neoprenů, 
vzali si ploutve, brýle a šnorchl 
a vyrazili jsme na loď. Všichni 
jsme vlezli do vody a chytli se 
provazu. Delfínů jsme viděli 
spoustu a jednou plavali přímo 
pode mnou. Na naše poslední 
ubytování jsme dojeli večer. Po-
depsali jsme si vlajky a chtěli si 
užít poslední chvíle spolu. Za 
těch deset dní jsme zažili neza-
pomenutelné zážitky a všichni 
jsme se ještě víc sblížili. Stala se 
z nás nerozdělitelná parta. Děku-
ju Rotary za to, že mi dalo kama-
rády a zážitky na celý život.
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ROTARY MEETS 
ROTARACT
Na začátku listopadu se během Rotary Institutu 
v Basileji zrodila nová myšlenka propojení Rotary 
a Rotaractu! Velmi ji podpořila prezidentka 
Rotary International Jennifer Jonesová spolu 
s aktivními členy Rotaractu z Evropy. 

Co je akce 
Rotary Meets Rotaract?
Základní myšlenkou je spojit 
členy Rotary a Rotaractu, aby se 
vzájemně poznali. Tento projekt 
by byl pro členy Rotary 
a Rotaractu z celého světa 
skvělým způsobem, jak navázat 
kontakty a přátelství s lidmi 
z různých klubů.

Jak?
– Pozvěte si navzájem kluby 
 na týdenní klubové setkání
– Uspořádejte společný projekt 
 dvou klubů
– Udělejte networkingovou 
 akci s členy z více klubů Rotary
 a Rotaract

Proč?
„Společně jsme silní“ – každá 
generace má své výhody 
a spoluprací mezi generacemi 
můžeme dosáhnout ještě více 
v charitativních projektech, 
které máme všichni rádi.

Kdy?
Během týdne Rotaract 
od 13. do 19. března.

Také iniciativa Elevate Rotaract 
dala šanci členům Rotaractu mít 
dvojí členství, a to jak 
v Rotaract, tak v Rotary klubu. 
Je to skvělá příležitost, jak 
překlenout propast a zapojit 
členy Rotaractu do Rotary.

Sledujte novinky o tomto projektu na facebooku:
https://bit.ly/Rotary-event

Pro účast na akci se zaregistrujte na:
bit.ly/Rotary-form

Po účasti zašlete své fotografie na e-mail: 
projects@rotaracteurope.eu
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Text: PATRIK PROCHÁZKA, foto: AUSTRALSKÁ AMBASÁDA V POLSKU

Letošní Anzac Day, který připomíná australské 
a novozélandské padlé vojáky, byl zvláště emotivní 
pro čtyři australské studenty trávící svůj výměnný 
rok v České republice. Spolu s Rotariánem Patrikem 
Procházkou z RC Prague International, jeho asistenčním 
psem Theem a Terezou Holubkovou, Rotexačkou 
z Olomouce, se vydali na pietní akt ve Varšavě, Polsko. 
Tato událost nejen připomínala padlé vojáky, ale také 
prohlubovala mezinárodní přátelství mezi účastníky.

ssabela Howe, která pobývá v Hradci Králové, sdílela svůj 
zážitek: „25. dubna se slaví ANZAC – den australských 
a novozélandských vojáků. Je to velmi výjimečný den, kdy 

Australané a Novozélanďané vzpomínají na padlé vojáky ze všech 
konfliktů, počínaje bitvou o Gallipoli v první světové válce. Bylo 
pro nás velmi dojemné vidět oslavy ANZAC Day v cizině a potkat 
další Australany a Novozélanďany poprvé po 9 měsících strávených 
v Česku. Po slavnostním aktu jsme se zúčastnili recepce, kde jsme 
si povídali a pojedli tradiční odpolední čaj. Byl to úžasný zážitek, 
za který jsme velmi vděční."

Účast na oslavě Anzac Day ve Varšavě poskytla příležitost prohlo-
ubit vztahy mezi australskými studenty a jejich krajany žijícími 
v Evropě. Díky sdíleným zážitkům a společné úctě k padlým vojá-
kům si studenti uvědomili, jak důležitá je vzájemná podpora v době 
globálních výzev.

Abbey z Broumova doplnila: "Byla to velmi hezká vzpomínková 
akce s účastí Australanů, Novozélanďanů i Poláků, kteří společně 
připomínali padlé vojáky z Gallipoli. Po ceremoniálu jsme se přesu-
nuli do budovy Varšavské univerzity, kde proběhla oficiální recepce. 
Celá cesta byla pro nás jako Australany velmi příjemným způsobem, 
jak tento den oslavit, protože je to pro nás velmi významný den."

Během pobytu ve Varšavě měli studenti také možnost setkat se 
s australským velvyslancem v Polsku Jeho Excelencí panem Lloy-
dem Brodrickem a jeho rodinou. Tímto setkáním se nejen posílily 
vazby mezi Českou republikou a Austrálií, ale také se projevila silná 
solidarita mezi národy na podporu svobody a míru.

Cesta do Varšavy posloužila studentům jako důležitá připomín-
ka obětí, které přinesli ti, kteří bojovali za své země. Účastí na 
této vzpomínkové akci studenti projevili úctu k padlým vojákům 
a prohloubili své chápání významu mezinárodní spolupráce a míru. 
Jejich vzájemný respekt k obětem, které vojáci přinesli, jsou silnou 
připomínkou důležitosti míru, svobody a mezinárodní spolupráce 
v dnešním světě.

I

RYE 

OSLAVY ANZAC 
VE VARŠAVĚ 
S ÚČASTÍ AUSTRALSKÝCH 
STUDENTŮ V ČESKU

z domova
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KLUBOVÉ

Více fotografií z akcí najdete 
v elektronické verzi časopisu:
www.rotarygoodnews.cz

nených zoznámili s históriou výstavby prameňa, inštaláciou mo-
zaiky a s projektom obnovy diela. Stretnutie pokračovalo v Spolo-
čenskej dvorane kúpeľného hotela Palace, kde riaditeľ kúpeľov 
Mgr. Ing. Martin Beňuch predstavil projekt rekonštrukcie kúpeľov. 
Príjemné a konštruktívne stretnutie bolo zavŕšené vystúpením 
skvelého violončelistu Eugena Procháca. 

Veríme, že priateľské stretnutie rotariánov RC Zvolen, RC Ban-
ská Bystrica a RC Banská Bystrica Classic nebolo posledné a že 
vzájomná spolupráca pomôže pri riešení projektov Rotary a spo-
ločným úsilím sa nám podarí túto unikátnu mozaiku Milana La-
luhu na Sliači zachrániť.

Text a foto: PETER HLADKÝ

otariáni z RC Zvolen, RC Banská Bystrica a RC Banská 
Bystrica Classic spolu s vedením kúpeľov Sliač sa rozhodli 
spojiť sily a prispieť k záchrane jedinečnej mozaiky aka-

demického maliara Milana Laluhu pri prameni Štefánik. Autori 
myšlienky záchrany tohto diela, MUDr. P. Lysina, PP a Ing. M. Ju-
lény, PP, zorganizovali stretnutie zvolenských a banskobystrických 
rotariánov s vedením kúpeľov Sliač pri prameni Štefánik. Zúčast-

R

B A N S K Á  B Y S T R I C A

Projekt pomoci rotariánov 
kúpeľom Sliač

Kúpele Sliač majú za sebou skvelú históriu a napriek 
niekoľkoročnej stagnácii stále majú veľký potenciál 
na obnovu a ďalší rozvoj. 
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Rotary klub Klatovy se poprvé zúčastnil celotýdenních 
adventních trhů na klatovském náměstí a rozhodl se výtěžek 
z prodeje svařeného vína a punče věnovat Oblastní charitě 
Klatovy a jejímu centru Dotek.

Doteku se mohou různým koníčkům věnovat i děti ze sociálně 
slabších rodin, protože tamní kroužky jsou bezplatné. A navíc 

se tu děti mohou setkat se seniory z blízkého Domu pokojného stá-
ří Naší paní a leccos se od nich přiučit, zejména pokud jde o vaření 
a pečení. Přišel čas ukázat, jak byly sliby splněny. K výtěžku z ad-
ventních trhů bylo něco málo přidáno, a tak Rotary klub mohl cen-
tru Dotek předat 40 000 korun. Při této příležitosti se hodí tak trochu 
se pochlubit: stejnou částku, tedy 40 000 Kč, předal RC Klatovy Ob-
lastní charitě i v roce 2022, a to není z hlediska sponzorské činnosti 
klubu zdaleka vše. Milovníci Šumavy si jistě všimli, že pod vrcholem 
Pancíře je krásná dřevěná plastika prvního výrobce lyží v Čechách, 
Karla Paleczka. Na její vytvoření přispěli rotariáni částkou 18 000 Kč. 
Organizátorům folklorního pouťového festivalu pak poskytl klub loni 
32 000 Kč. Předvánoční bazar města, kterého se RC Klatovy už léta 
účastní, přinesl 10 000 Kč, které byly předány pořadateli. RC Klatovy 
pak přispěl ke společnému daru všech Rotary clubů v České repub-
lice a na Slovensku Ukrajině částkou 1000 eur. Charitativní činnost 
na Klatovsku chce Rotary klub Klatovy podporovat i v letošním roce. 

Text: VLADIMÍR RŮŽIČKA

V

K L A T O V Y

Rotary klub Klatovy plní sliby

40 000 Kč
Celkový letošní příspěvek RC Klatovy 
centru Oblastní charity Dotek.

Blahopřání

V těchto dnech slaví své  
80. narozeniny náš milý kolega, 
rotarián Ing. Zdeněk Prokopec. 
Patří k novodobým „founding 
fathers“ píseckého klubu, 
původně založeného už v roce 
1928, ale vzhledem k mnohým 
nepříznivým okolnostem 
dvakrát zrušeného. V roce 1991 
s pomocí  rakouského partner
ského klubu Linz Urfahr byl 
klub s konečnou platností 
znovu založen .A právě v té  
době se Zdeněk jako člen i jako 
prezident zasloužil o růst, 
rozvoj a o podporu mnoha 
humanitár ních projektů. I jako 
důchodce se pravidelně účastní 
nejen všech setkání, ale i všech 
aktivit a svým humorem 
přispívá k dobré atmosféře 
v klubu. Srdečně blahopřejeme 
a přejeme dlouhá léta!

Text: MARTA FRIŠMANOVÁ

P E R S O N Á L I E
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Mezi tradiční akce výměnných studentů v Písku vždy patřilo 
podzimní setkání se starostou či starostkou Písku. Ani 
v letošním roce jsme neopomněli seznámit našeho pana 
starostu s pěti rotariánskými studenty, ale v poněkud 
pozměněném termínu. 

bychom měli možnost ukázat, jak studenti zvládli záludnosti 
českého jazyka a jak jsou schopni dohovořit se v něm, bylo 

datum setkání posunuto na jaro. Ukázalo se, že to byl dobrý nápad. 
Děvčata a chlapci se bez ostychu panu starostovi představili, sdě-
lili mu, co vše od doby příjezdu do Písku prožili a jaké nové zkuše-
nosti nabyli. Sebevědomě česky zodpověděli zvědavé otázky pana 
starosty a předali mu malé dárky připomínající země, z nichž při-
cestovali. Nebyla to první ani poslední z akcí, které klub pro své 
studenty zorganizoval. Na konec dubna prezident klubu Ing. Mirek 
Procházka, nadšený majitel krokodýlí zoo v Protivíně, připravil 
návštěvu pražské zoo s odborným výkladem.

Na úplný závěr pobytu jsou naši výměnní studenti pozváni na 
Den Strakonicka a Písecka do Senátu. Dostanou tak možnost pro-
hlédnout si historickou budovu Senátu, seznámit se a pohovořit 
s některými senátory a poslechnout si koncert Píseckých pištců. 
A potom už milým chlapcům a děvčatům popřejeme šťastný návrat 
domů, hodně hezkých vzpomínek na vše, co zde prožili a co je 
obohatilo… a snad někdy příště na viděnou.

Text: MARTA FRIŠMANOVÁ

A

P Í S E K

Setkání u starosty

Rotary klub Banská Bystrica Classic opakovane 
podporuje aj športové aktivity v meste Banská Bystrica 
a bližšom regióne. Stalo sa tak aj pri organizovaní 
tradičného podujatia „Banskobystrická latka“.

de o medzinárodnú súťaž v skokoch do výšky s vy-
sokou športovou úrovňou. Rotary klub Banská Bys-

trica Classic je tradičným partnerom tohto zápolenia a ve-
ríme, že aj budúci jubilejný ročník bude mať takú vysokú 
športovú úroveň a divácku kulisu, ako vedia vyvolať Ban-
skobystričania.

Text: JURAJ SLOTA

B A N S K Á  B Y S T R I C A

Rotary podporuje šport

I

zprávy
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Poslání podle hesel „Služba nad vlastní zájmy“ (Service above 
self) a „Nejvíce získává ten, kdo slouží nejlépe“ je jedním ze 
základních cílů Rotary. Tyto myšlenky šířil Stanislav Novák, 
jakožto dlouholetý člen Rotary klubu Hradec Králové 
a především zakladatel Nadačního fondu pro nadané studenty, 
svým celoživotním dílem a činností vždy naplno. 

iž v době výkonu rotariánské funkce guvernéra Distriktu 
2240 po absolvování mnoha schůzek s mladými studenty 

z celého světa, kteří byli na výměnném pobytu v České republice 
a na Slovensku v jednotlivých rotariánských klubech, vznikla 
u Stanislava myšlenka na založení Nadace na podporu nadaných 
studentů v rámci distriktu a vložil do ní také počáteční vklad ve 
výši 1 milion Kč z vlastních prostředků. Náš drahý přítel a zakla-
datel fondu nás v roce 2016 bohužel navždy opustil, jeho odkaz 
v Nadačním fondu však rozvíjíme naplno dál tak, abychom dali 
šanci rozvoje talentu výjimečně nadaných dětí v co nejvyšší míře. 
Jedním z výjimečně nadaných dětí, které podpořilo vedení NF před 
cca deseti lety, byl mladý student Matyáš Novák, jakožto výji-
mečně nadaný klavírista, který je dnes celosvětově uznávanou 
hvězdou a ve spolupráci s hrabětem Františkem Kinským a PET-
ROF Art Family se účastní spousty významných kulturních akcí. 
Z dalších zajímavých projektů studentů, podpořených Nadačním 
fondem MUDr. Stanislava Nováka, byly např. vznik Učebnice ma-
tematiky pro středoškolské studenty, která byla vydána v roce 2013 

knižní formou, podpora mimoškolních aktivit žáků na soutěžích 
realizace vlastní formule 1, projekty ve vztahu ke studentské čin-
nosti a aktivitám gymnázií v Hradci Králové a okolí (Gymnázium 
J. K. Tyla, Gymnázium Boženy Němcové, První soukromé jazykové 
gymnázium atd). Podpora výjimečně nadané klavíristky Kláry Gi-
bišové z Baště u Mělníka je také jednou z významnějších podpor, 
kterou náš Nadační fond již druhým rokem zajišťuje.

Na podzim 2022 nás oslovili naši přátelé z RC Pardubice s dota-
zem, zda bychom mohli podpořit výjimečně nadaného varhaníka 
Adama Suka, t. č. studenta Konzervatoře Pardubice. Po posouzení 
interním hodnotitelem Tomášem Pilařem a externím hodnotitelem 
Pavlem Svobodou, ředitelem Komorní filharmonie Pardubice, byla 
podpora odsouhlasena. Rozhodnutí o výši podpory jsme diskuto-

vali se zástupci RC Pardubice, kteří se také na projektu finančně 
spolupodíleli. Po finální dohodě jsme tak odsouhlasili na účasti na 
soutěžích v ČR a zahraničí pro tento rok celkovou částku 25 000 Kč. 

Adam Suk je vítězem mnoha varhanních soutěží, mezi nimiž 
nechybí známá Konkurs Muzyki Organowej v Rumii v severním 
Polsku, kde svůj talent a um poměřil jak se studenty polských hu-
debních akademií z Varšavy, Krakova, Katovic, Lodže a Gdaňsku, 
tak i s varhaníky ze zahraničí. Adam je také vítězem mezinárodní 
soutěže v Irsku v roce 2019 i online varhanní soutěže Organum 
Regium 2021. 

Z jeho úspěchu máme všichni obrovskou radost a přejeme mu 
na dalších vystoupeních v Ostravě na Pro Bohemia, v Opočnu 
a rovněž v plánované účasti na mezinárodní soutěži varhaníků 
v Rumii v Polsku hodně úspěchů. Výjimečných talentů je málo 
a jsme rádi, že jsme mohli společně s RC Pardubice být u počátku 
podpory tohoto výjimečného studenta.

Text: ROMAN KAREL ŠIMEK

J

H R A D E C  K R Á L O V É

Podpora nadaného varhaníka

25 000 Kč
Částka pro nadaného varhaníka Adama Suka pro účast 
na zahraničních i domácích soutěžích.

zprávy

Oslovili nás přátelé z RC 
Pardubice, zda bychom 

podpořili výjimečně nadaného 
varhaníka Adama Suka. Adam je 
mimo jiné vítězem mezinárodní 

soutěže v Irsku (2019) i online 
varhanní soutěže Organum 

Regium 2021.
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Náš Rotary klub má již 25 let uzavřené přátelství s podobným 
klubem v Rothenburgu v Německu. V pátek 14. dubna  
jsme jeli oslavit toto výročí.

o Rothenburgu jsme dojeli k večeru. Uvítali nás němečtí přá-
telé a potom jsme šli na koncert. Byl proveden ve prospěch 

největšího celosvětového rotariánského projektu End Polio Now. 
Na klavír hrála japonská umělkyně Toko Ogasawara a na cello její 
německý přítel Matthias Ranft z věhlasného hudebního tělesa 
Bamberští symfonici. Koncert byl skvělý. V sobotu ráno jsme jeli 
autobusem přátel z Hagu v Rakousku do Bambergu, zapsaného 
v seznamu UNESCO. Prohlédli jsme si město a poobědvali ve známé 
restauraci Schenkerla, kde jsme ochutnali uzené pivo. Odpoledne 
jsme jeli do městečka Osterbrunnen a viděli jsme tam velikonoční 
výzdobu z 1100 malovaných vajíček. Po příjezdu začínal slavnostní 
večer k pětadvacátému výročí našich partnerských vztahů. Nejprve 
bylo mnoho proslovů, potom se promítaly staré i nové fotografie 
a pak jsme zavzpomínali na vydařená setkání, projekty i na členy 
klubů, kteří už nejsou mezi námi. Užili jsme si pravé rotariánské 
atmosféry. V neděli ráno jsme si prohlédli město Rothenburg, rov-
něž zapsaný v seznamu UNESCO. Jeden z přátel z klubu nás provedl 
městem. Ukázal nám i velmi starý dům z doby renesance, který 
nedávno koupil. Viděli jsme mnoho míst, kam se normálně turisté 
nedostanou. V poledne jsme se rozloučili a jeli domů. Domluvili 
jsme se, že příští rok se setkáme v Hagu am Hausruck v Rakousku, 
protože s tímto klubem RC Rothenburg oslaví výročí 5 let.

Text: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ

D

T Ř E B Í Č

Návštěva u přátel

V loňském rotariánském roce vznikla v Rotary 
klubu Písek myšlenka vybudovat ve městě Písku 
pitnou fontánku. 

odou se osvěží nejen občané města, ale i turisté. 
Díky vynikající spolupráci s městem a jeho vedením 

bylo vybráno místo hned vedle nejstaršího kamenného 
mostu v ČR, který přemosťuje řeku Otavu a je přímo ve 
středu královského města Písku. Dne 24.dubna 2023 pře-
dali rotariáni pítko starostovi města Michalu Čapkovi. 
Panu starostovi se opravdu moc líbilo. Potěšila ho snaha 
členů klubu dát městu dárek v podobě vskutku originální 
fontánky. Velké poděkování patří členovi klubu T. Hlaváč-
kovi a jeho kamarádovi J. Bajerovi za skvělou práci na 
opravdu nápaditém a promyšleném pítku se znakem Ro-
tary. Tak dobré napití všem! 

Text: MIROSLAVA ŽIŽKOVÁ 

P Í S E K

Dobrá voda z Rotary pítka

V



R O T A R Y  G O O D  N E W S  3 | 2 0 2 3 37

zprávy

Zámerom vyhlasovateľov súťaže Via Litera Rotary klub Košice 
a Knižnica pre mládež mesta Košice bolo poskytnúť mladým 
možnosť otestovať si pisateľské nadanie.

ruhý ročník literárnej súťaže s témou Sloboda a jej podoby 
bol výzvou košických a prešovských stredných škôl a gym-

názií. Literárna súťaž v próze a poézii už druhý rok nesie meno 
Petra Raševa, zakladajúceho člena RC Košice. Cieľom je zachovať 
aj u mladšej generácie povedomie o vynikajúcom hercovi a režisé-
rovi, ako aj o jeho dôležitom odkaze humanistu, zástancu ľudskos-
ti a spravodlivosti.

„Určite by slávnostné vyhlásenie víťazov moderoval Peter so 
svojim nezabudnuteľným hlasom. Sme radi, že sme si prostredníc-
tvom tejto súťaže našli spôsob, ako si Petra uctiť a pravidelne pri-
pomínať. Keďže vzdelávanie mladých je dôležitá téma pre náš 
klub, okrem súťažiacich sme pozvali aj ich pedagógov a zástupcov 
vedenia škôl, na ktorých títo mladí talentovaní žiaci študujú. Po-
tešilo nás, že sme sa po covidových obmedzeniach v minulom roku 
mohli stretnúť osobne, a to 27. 3. 2023 v mesiaci knihy,“ hovorí 
Denisa Sklenárová z RC Košice.

 Čo si o tom myslí Kamila Prextová, riaditeľka Knižnice pre mlá-
dež mesta Košice? „Keď si sama uvedomím, aké je niekedy ťažké 
podeliť sa o pocity, názory a myšlienky, musím sa pred týmito štu-
dentmi s rešpektom skloniť. Nielenže dokázali svoje myšlienky 
usporiadať a položiť na papier, ale cez našu súťaž ich ponúkli ve-
rejnosti. Na to je potrebný už poriadny kúsok sebavedomia a od-
vahy. Navyše téma nebola jednoduchá. Čo sloboda vôbec je? A ak 

môže byť sloboda pre jedného oslobodzujúca a pre druhého ob-
medzujúca, ide stále o jej podobu? Ako nájsť správny smer k slo-
bode? Odpovede na tieto otázky sa rozhodlo hľadať až štyridsaťpäť 
študentov a študentiek. Tešíme sa, že sme mali možnosť ich spo-
znať a s výhercami zároveň osláviť prvé autorské úspechy.“

Práce opäť hodnotila porota v zložení Jozefa Poláková, spoluza-
kladateľka RC Košice, Jana Teššerová, kurátorka Galérie Ľudovíta 
Felda, a Ľuba Blaškovičová, herečka, dramaturgička, manželka 
zosnulého Petra Raševa, ktorá prezradila, že bolo ťažké určiť po-
radie. „Vraj dnešná mládež nečíta. Ale tí, čo nečítajú, nevedia ani 
písať. A naši súťažiaci, poeti a prozaici, písať vedia. Zamýšľala som 
sa, zapotila, aj váhala. Vsadila som na pocit, na emóciu, ktorú vo 
mne prečítaný text zanechal. Ten zámer, tá myšlienka, s ktorou 

boli formulované, možno viac priblížia dušu autora. Môj Peter by 
iste prečítal všetky diela tak, že by si zaslúžili prvú cenu. Potrebu-
jeme dobrých autorov a ja verím, že touto súťažou sme zopár ta-
kých naštartovali.“

Jožka Poláková si zase myslí, že sa nedá chápať poézia, ale aj 
próza či bežná úvaha bez toho, aby sa človek neoslobodil od urči-
tých predsudkov, ktorými je poznačená táto doba, ale aj od osob-
ných predsudkov, ktoré prináležia prežitému. „Snažila som sa ne-
včleniť ich do nejakej šablóny, ale nechať plynúť predstavy 
pravdivého a nepravdivého a prijímať ich tak, ako človek pozná 
mýtus, bájku či sci-fi. Akýkoľvek fakt, nehľadať logiku, iba pocho-
piť význam. Väčšina prác odráža osobnú, ale aj nadosobnú drámu 
mladého človeka, ako pomôcť sebe, ale aj celému svetu.“

Víťazi si odniesli knižné poukážky v hodnote 150, 100 a 50 € 
v kaž dej kategórii, voľné vstupenky do Štátneho divadla v Košici-
ach, zvláštne 2 ceny od Ľuby Blaškovičovej a ďalšie materiály od 
vydavateľstva Martimus. Na slávnosti nechýbalo ani hudobné pre-
pojenie gitarovej skupiny s čítaním víťazných prác v oboch kategó-
riách. Už teraz porota premýšľa o téme na 3. ročník súťaže Via Li-
tera, ktoré vyhlási na začiatku nového školského roka, a teší sa na 
hodiny strávené čítaním a hodnotením.

Text: DENISA SKLENÁROVÁ A PDG JOZEFA POLÁKOVÁ

D

K O Š I C E

Porota vyhlásila autorov 
víťazných prác súťaže Via Litera 
o cenu Petra Raševa

Vraj dnešná mládež 
nečíta. Ale tí, čo nečítajú, 

nevedia ani písať. 
A naši súťažiaci, poeti 
a prozaici, písať vedia.



38 R O T A R Y  G O O D  N E W S  3 | 2 0 2 3

Supplement
ENGLISH D-2240

I W C

Power, 
Ability, Will

his year the theme was based 
on the motto of John Amos 
Comenius "Power, Ability, Will". 
The story of Comenius is an 

inspiration in itself. He lost two children, 
two wives, he was persecuted most of his 
life but he never abandoned his goal of edu-
cating people. He believed that wisdom 
would change the world for the better. The 
highlight of RYLA was the movie about his 
life, "Like Summer Snow". I realized again 
that I must follow my dreams and not be 
deterred from them. Inspirational leaders 
complemented the great experience in the 

spirit of Comenius' motto. Zděnek Michálek 
and George Podzimek fulfilled the Rotary 
mission and with their topic contributed to 
the advancement of all participants. And 
who better symbolizes the Rotary motto 
"Service above self" than Blažena Mačáková 
who gave us a little bit of herself over the 
course of five days. The icing on the cake 
was a young successful entrepreneur, 
Václav Staňek, who follows in the footsteps 
of Baťa, and at the age of 18 founded a com-
pany in Zlín for the manufacture of hand-
made leather shoes.

Text: ŠIMON SISKA 

T

RYLA 2023 D2240 is over. 
This is the 5th year that 
I have been able to attend 
this special event of our 
District as a Councelor. 
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GEORGE J. PODZIMEK
District 2240 governor

G L O S S A R Y

Hello 
friends,

I had the nerve to host District Confer-
ence in a place which is a finalist in the 
European City of Culture 2028, where it 
will compete for the victory with much 
bigger České Budějovice. I heard from 
conference participants that it was 
a success. That it was once again a cel-
ebration of Rotary and the best ones 
among us for what they have done for 
Rotary, their community, and perhaps 
the world in the past year. It was again 
about the introduction of our exchange 
students and it was again about friend-
ship and sharing fun together. It was 
simply people tuned into the same wave 
coming together, reviewing what was 
done and having fun as well. Some of 
the participants hadn't seen each other 
since the Zlín DK, so the excitement of 
the meeting was all the higher. Com-
plete with good drinks and food, such 
a meeting has nothing to be faulted. 
Therefore, I would like to thank the or-
ganizing team for making it a success. 
Whether it was the team of RC Prague-
Staré Město under the leadership of 
President Juraj Píše or the team of RC 
Broumov in cooperation with the Agen-
cy for Development of Broumov Region 
under the leadership of Honza Víšek, or 
the performance of our Rotary opera 
stars Lucie Silkenová from my club and 
Sasha Vovka from RC Opava, everyone 
has my huge thanks. I must openly ad-
mit that I was only raising wishes and 
they, while I was traveling around the 
clubs, were looking for a way to fulfill 
them so that you could enjoy your stay 
in Broumov.  So I can only wish you 
a wonderful summer and I look forward 
to seeing you at the next District Con-
ference in Bratislava, which will be un-
der the leadership of our new DG Kata-
rina. I wish for her to have a great 
implementation team as I had. This is 
my last editorial as DG, but don't worry, 
I'll be returning to my column.

This year's conference of our district 
was hosted by Rotarians from 
a recently founded club in picturesque 
and historic Broumov. 

nly the necessary space was reserved 
for the officialities this time. The most 

interesting point for everyone was 
a detailed introduction to the new system of 
regular contributions to the Rotary Founda-
tion. A long-term contract for the support 

of the project "Cafes of Life and Cancer Pre-
vention" was also signed. A special award 
was presented to Patrik Procházko, a dis-
abled member of RC Prague International, 
for his dedicated and particularly active 
help in organising student exchanges. The 
conference also featured the official upgrade 
of the T. J. Bata Award by one level, which 
was expressed by the introduction of a lime 
branch with an embedded garnet.

Text: SVATOPLUK K. JEDLIČKA 

Cool 
conference 
in Broumov

Last Rotary year, the Rotary Club  
of Písek came up with the idea to build 
a drinking fountain in the town  
of Písek.

he water will refresh not only the cit-
izens of the town, but also tourists. 

Thanks to the excellent cooperation with 
the city and its authorities, a place was 
chosen next to the oldest stone bridge in 
the Czech Republic, which spans the Otava 
River. And it is right in the centre of the 
royal city of Písek. On April 24, 2023, Rotar-

ians handed over the drinking fountain to 
the mayor of the city Michal Čapek. The 
mayor truly loved it. He was pleased with 
the efforts of the club members to give the 
city a gift in the form of a very original 
fountain. A big thank you to club member 
T. Hlaváček and his friend J. Bajer for their 
great work on a really imaginative and well 
designed drinking fountain with the 
ROTARY emblem. 
So good drink to everyone!

Text: MIROSLAVA ŽIŽKOVÁ 

B R O U M O V

Good water 
from the Rotary 
drinking fountain

P Í S E K

O

T
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Relationships 
and culture

y host family makes sure that 
I get to know a lot of the Czech 

culture. I get to know it through 
food, music, arts, theatre, but also 
the countryside around me. All of 
this makes me closer to my host 
family and gives me an insight into 
what it is like to live in the Czech 
Republic. One of my favorite things 
to do is to help my host mom cook. 
Sometimes we even cook some 
American food. Food is such a link 
between our two worlds. Another 
thing I love is Sunday hikes. We hike 
around Ostrava. We talk about 
what's going on, about Czech history 
and many other topics. I have also 
had a lot of fun with my host family. 
We have been to bowling, billiards or 
playing volleyball. I feel like I really 
belong to this family. I am grateful 
for being able to stay with them and 
for being a part of their lives, for 
introducing me to their friends and 
for their  wil l ingness to share 
everything with me so that I can get 
a taste of as much of the Czech cul-
ture as possible.  

Moffitt Teague
USA D5450 – RC Ostrava

M

supplement

he day that my classmates and 
I were looking forward to the most 

has finally come. A weeklong school trip to 
Malta! Never in my wildest dreams would 
I have thought that I would be going 
abroad with my school, and for a week by 
the warm sea to top it off. During our stay 
we explored many of the sights, ruins and 
the rich history of Malta. We also travelled 
to one of the beautiful islands called Gozo, 
which had something beautiful to see at 
every turn.  The teachers prepared different 
games for us to learn about the local cul-
ture, so interaction with the local people 

was quite frequent. As the days in Malta 
were sunny and hot beyond what I know 
in Belgium, we enjoyed sunbathing and 
swimming in the sea. The trip was short 
but it was short but intense and I took 
home an memorable experience that will 
stay with me forever!

Benjamin Skřička
RC Kroměříž – Belgium

R Y E

School trip 
to Malta

T
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B A N S K Á  B Y S T R I C A

Rotary supports 
sports
Traditionally, the Rotary Club 
Banská Bystrica Classic supports 
sports activities in the city 
of Banská Bystrica and the 
surrounding region.

ne of those traditional events 
is "Banskobystrica latka". It is 

an international competition in high 
jump with a high sporting level. The 
Rotary club Banská Bystrica Classic 
is a traditional partner of this com-
petition, and we believe that the 
next jubilee year will have as high 
a level of sports and spectators as 
the people of Banská Bystrica can 
create.

Text: JURAJ SLOTA

O

fter a break caused by the corona cri-
sis, the committee meets again at 

least once a year. This time, 15 participants 
gathered for a one-day workshop in the 
center of Prague. In the presence of our DG 
Jiří Podzimek, various topics were dis-
cussed, mainly the Global Grant Revolu-
tion Train, aid to Ukraine and future coop-
eration within the ICC. The District 2240 
will support the GG Revolution Train 
together with RC Praha-Staré Město. We 

are very happy for this cooperation. As part 
of the aid to Ukraine, support is offered by 
the German side. Currently, coordination 
on the Czech and Slovak sides will be taken 
over by Philipp Hanus within the ICC. All 
involved friends considered it important to 
implement joint projects and hold meet-
ings to bring life back to the ICC. The next 
meeting will soon take place in Germany.
 

Text: PHILIPP HANUS, photo: FRANTIŠEK RYNEŠ

I C C

From the meeting of the international 
committee for cooperation

A

On Saturday, April 27, 2023, the ICC of Germany, 
Slovakia and the Czech Republic met after a year. 
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Konec dobrý, 
všechno 
dobré

aktivity

kluby

P O Č T Y  K L U B Ů

ROTARY: 36 782
ROTARACT: 10 063
INTERACT: 15 035K 18. 5. 2021

ROTARY
ČÍSLA
GLOBÁLNĚ

P O Č T Y  Č L E N Ů

ROTARY: 1 198 766
ROTARACT: 217 186
INTERACT: 368 805

D AT U M P O Ř A D AT E L A K T I V I TA M Í S T O

Aktualizovaná data konání akcí 
si prosím ověřte na 
rotary2240.org

Beroun
Brno 
Brno City 
Broumov  
České Budějovice 
Český Krumlov 
Frýdek-Místek 
& Kopřivnice 
Hluboká n. Vltavou  
– Golf 
Hradec Králové 
Cheb/Eger
Jičín – Nymburk 
Jihlava 
Jindřichův Hradec 
Karlovy Vary 
Klatovy 
Kroměříž 
Liberec, Jablonec 
Most 
Olomouc 
Olomouc City 
Opava 
Ostrava 
Ostrava City 
Ostrava International
Pardubice 
Písek 
Plzeň 
Plzeň Beseda 

Poděbrady 
Prag Bohemia 
Praga Ekumena 
Prague International 
Prague Platinum 
Praha 
Praha City
Poděbrady Spa – satelit-
ní klub RC Praha City 
Praha – Staré Město 
Přerov 
Prostějov 
Tábor 
Telč 
Telč – satelitní klub 
Prague Golf (v zakl.)
Třebíč 
Trutnov 
Uherský Brod 
Valtice – Břeclav 
Zlín 
Znojmo

R O TA R A C T

Brno
České Budějovice
Hradec Králové
Most
Praha 
Zlín

R O TA R Y  K L U BY  / Č R / R O TA R Y  K L U B Y  / S R /

Banská Bystrica 
Banská Bystrica Classic 
Bratislava 
Bratislava Danube 
Bratislava International 
Dunajská Streda 
Humenné 
Košice 
Košice – Country 
Košice Classic 
Levice 
Liptovský Mikuláš 
Malacky – Golf
Martin 
Nitra 
Nitra Harmony 
Nové Zámky 
Piešťany 
Poprad 
Prešov – Šariš

Rožňava 
Spišská Nová Ves 
Stupava Záhorie 
Trebišov
Trenčín 
Zvolen
Žilina
Žilina International 

R O TA R A C T

Banská Bystrica
Bratislava – (v zakl.) 
Bratislava Danube 
Martin 
Košice 
Košice Classic

R O T E X

Společně pro ČR a SR

30. 6.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 4/2023 (vychází 13. 8.)  všeobecná aktivita

31. 8.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 5/2023 (vychází 13. 10.)  všeobecná aktivita

29. 9.–1. 10. RYE CZ&SK  Orientation Meeting I. pro inboundy ČR + SR Kroměříž 

30. 9. RYE CZ&SK  Pracovní setkání YEO ČR + SR Kroměříž 

13.–15. 10. RYE CZ&SK Rebound - Rotex Only Meeting ČR + SR Křižanov

31. 10.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 6/2023 (vychází 13. 12.)  všeobecná aktivita

5. 11. RYE CZ&SK  Orientation Meeting I. pro outboundy 

   a jejich rodiče ČR + SR Třebíč 

24.–26. 11. RYE CZ&SK Orientation Meeting II. pro outboundy ČR + SR Kroměříž

8.–10. 12. RYE CZ&SK Vánoční Praha pro inboundy ČR + SR Praha
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Let us take care of your event

ELEGANTLY POISED ABOVE 
the city of a hundred spires
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Czech Republic's
Leading Business

Hotel

• 200 m from the Prague City Center

• 539 Rooms & Suites

• Bellevue Conference Hall | 24 floor

• Modulable event space 727 m2

• 24 Meeting rooms

• Executive Club | 22 floor

• Spa & Gym | 25 floor

• Restaurants & Bars

• Indoor & outdoor car parking

• Bus parking

@CORINTHIAPRAGUE
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